
Com tots els anys al setembre, se celebra al Delta de l’Ebre la Sega, la Festa Tradicional de l’Arròs. Una festa 
de tradició i cultura en la que es pot veure com es treballava antigament el conreu de l’arròs a mà i amb els 

peus dins a l’aigua. Una festa que permet recordar d’on venim. P8 i 10
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Aquesta és la situació 
al Montsià dues 

setmanes després 
de la DANA

  El Delegat del Govern a les Terres de l'Ebre, Albert Salvadó, 
posa al dia les dades i actuacions en les que el Govern i els 

ajuntaments del Montsià estan treballant.

                  P24

Els treballs se centraran en la retirada de vegetació

i la redistribució de sediments.

                                     P3

L’ACA destinarà 120.000 euros a restituir 
les lleres dels barrancs del Montsià 

afectades pels aiguats
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EDITORIAL De teulades cap amunt

Les  noves propostes d’Atenció Primària 
de l’ICS Terres de l’Ebre

Els referents de benestar 
emocional i comunitari de 
l’ICS Terres de l’Ebre inicien 
el nou curs i ja han fet noves 
propostes per a promoure la 
salut. 
L’Equip d’Atenció Primària (EAP) 
Móra la Nova- Móra d’Ebre i 
l’Ajuntament de Benissanet po-
sen en marxa l’Escola del Cui-
dar, que tindrà lloc del 18 de se-
tembre al 13 de novembre, tots 
els dilluns de 10 a 11:30 h a la 
Sala Renaixença de Benissanet. 
Les inscripcions són a la biblio-
teca municipal i a l’Ajuntament 
de Benissanet.
L’Escola del Cuidar és un pro-
grama psicoeducatiu consistent 
en trobades setmanals en les 
quals diferents professionals de 
l’ICS Terres de l’Ebre ofereixen 
pautes per millorar els aspectes 
relacionats amb la sobrecàrre-
ga de la persona cuidadora que 
atén de manera continuada una 
persona en situació de depen-
dència o discapacitat. S’ha des-

plegat a Móra la Nova, Gandesa, 
la Fatarella, Batea i Horta de Sant 
Joan. Els seus objectius són pro-
porcionar les habilitats necessà-
ries a la persona cuidadora amb 

eines que li permetin viure posi-
tivament l’experiència de cuidar. 
Cicle de tallers ‘Higiene del 
son’ a l’Ametlla de Mar i Tivissa
El grup d’higiene del son del CAP 

l’Ametlla de Mar i Tivissa dona 
el tret de sortida al cicle de ta-
llers ‘Higiene del son’, dirigit a 
persones que vulguin pautes 
i estratègies per afrontar l’in-
somni. Es dirigeixen a les per-
sones que senten la necessitat 
de rebre un acompanyament, 
pautes i estratègies per afrontar 
l’insomni. El cicle de l’Amet-
lla de Mar s’allargarà fi ns a l’18 
d’octubre, tots els dimecres en 
horari d’11.30 a 13 h, al mateix 
CAP de l’Ametlla de Mar. El grup 
de Tivissa es trobarà tots els di-
marts del 19 de setembre al 24 
d’octubre, de 18 a 19 h, a la Sala 
de la Biblioteca. 

Grup de caminades a la Ràpi-
ta, Alcanar i les Cases
Aquests grups tenen l’objectiu 
de promoure l’activitat física 
entre la ciutadania i proposar 
sortides periòdiques, supervi-
sades per professionals de la 
salut. El Grup de caminades 
d’Alcanar i les Cases tindrà lloc 
entre el 19 de setembre i el 28 
de novembre, els dimarts de 
9:30 a 10:30 h. La caminada es 
farà una setmana a cada pobla-
ció i la primera sessió serà a les 
Cases d’Alcanar. 

La setmana passada Tortosa 
va donar la benvinguda al 

seu nou bisbe, Monsenyor Sergi 
Gordo, nomenat directament 
pel papa Francesc.
La catedral de Santa Maria de 
Tortosa va ser l’escenari per a la 
celebració de l’acte de nome-
nament de Mons. Gordo i allí es 
van aplegar un miler de persones, 
incloses també algunes perso-
nalitats civils i eclesiàstiques. La 
cerimònia, molt lluïda, va durar 
prop de dues hores. Pel que es va 
comentar, el nou bisbe va estar 
encertat en les seves considera-
cions. Va aprofi tar el moment per 
manifestar el seu desig de treba-
llar per les persones que integren 
el bisbat i, en les seves paraules 
“amarar-me en cadascuna de les 
comarques de la diòcesi”. En la 
seva oració va expressar que la 
Mare de Déu “faciliti el naixement 
a la fe dels nous fi lls i fi lles de l’Es-
glésia per mitjà del baptisme”. Cal 
tenir en compte que el bisbat de 
Tortosa és un dels més grans de 
Catalunya. Abasta set arxiprestats 
que van des del Priorat fi ns al Baix 
Maestrat.
Si Mons. Sergi Gordo vol complir 
amb la seva intenció de treballar 
perquè cada cop hi hagi més fi lls 
de la fe, caldrà que sigui consci-

ent que la feina que se li gira és 
molt important. La societat ha 
canviat de forma substancial en 
pocs anys a tots els nivells. Avui dia, 
no només ens comuniquem amb 
moltíssima més facilitat, sinó que 
les noves tecnologies han entrat 
de ple a les nostres vides i han 
vingut per quedar-se. Aquesta és 
una qüestió no qüestionable. I si 
bé és cert que des del Vaticà fi ns 
a la parròquia més petita, passant 
pels bisbats i arquebisbats, s’han 
adaptat a la modernitat i disposen 
de pàgines web que s’actualitzen 
contínuament, canal de Youtu-
be per transmetre els esdeveni-
ments litúrgics més importants 
en streaming i el Full Dominical 
s’envia en PDF cada divendres per 
Whatsapp o Telegram a una llis-
ta de distribució de leads que s’hi 

han afegit, la feina a fer per part 
de l’església per assemblar-se 
als seus desitjables feligresos és 
ingent. Perquè les persones, difí-
cilment s’acosten a una institució 
que no ressona com elles. O dit 
d’una altra manera: si les perso-
nes senten una llunyania aní-
mica d’aquells que prediquen la 
Paraula funcionant com a canal, 
malament rai. Si els parroquians 
van augmentant en edat però no 
s’afegeixen a les seves fi les perso-
nes noves i joves, amb vocació i 
ganes de seguir la prèdica, vestint 
o no un hàbit, també malament 
rai. Per això, en tantes ocasions, 
quan arriba el moment dels precs 
al llarg de la missa, es demana per 
les vocacions, perquè no n’hi ha o 
almenys no n’hi ha prou. És el re-
sultat dels temps que corren, tec-

nifi cats, freds, objectius, empírics, 
allunyats d’una fe predicada que 
sona a una antigor bíblica que no 
acabem de situar en cap moment 
històric concret. Avui l’espiritua-
litat s’ha transmutat en una sèrie 
de pràctiques i creences de ca-
ràcter personal, voluntàries i lliu-
res, sobre les quals ningú pot dir 
res. Així, qualsevol gestió eclesiàs-
tica entre la persona i la seva espi-
ritualitat, es fa impossible.
El bisbat de Tortosa té l’oportu-
nitat, amb Mons. Sergi Gordo, 
d’avançar en la direcció que el 
senyor bisbe consideri. Una pos-
sibilitat és que centri la seva aten-
ció al nivell més terrenal i quotidià 
possible, posant l’ajuda al pròxim 
com a prioritat i actuant d’acord 
amb l’Evangeli, guanyant així 
molta credibilitat i potència en la 
seva gestió. L’altra possibilitat és 
que es dediqui a embolicar-se de 
teulades cap amunt amb la prè-
dica que ja és per tothom cone-
guda, una fe transmesa de pares 
a fi lls, que sovint es fonamenta en 
el seguiment d’una sèrie de cele-
bracions tradicionals tot seguint 
el curs de l’any. En aquest cas, res 
es mouria de lloc i ja se sap que 
allò que no avança té tendència a 
retrocedir.
Mons. Gordo, com a nou bisbe, 
sabrà millor que ningú què cal fer 
des de la diòcesi per la comunitat 
formada per més de 282.000 àni-
mes que està sota el seu govern. 
Caldrà anar-lo seguint.
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El Parlament insta el Govern a crear una línia de 
finançament per a la construcció de vestidors 

femenins en instal·lacions esportives 
de petits municipis

El Parlament de Catalunya, a 
instàncies del grup parlamen-
tari de Junts per Catalunya, ha 
acordat instar el Govern per la 
creació d’una línia de finan-
çament pensada pels ajunta-
ments catalans de menys de 
5.000 habitants, amb l'objec-
tiu de  dur a terme la cons-
trucció d’espais municipals 
per a l’adaptació o construc-
ció de vestidors femenins.
L’objectiu de la iniciativa és 
que les instal·lacions esporti-
ves de petits municipis tinguin 
vestidors separats i adaptats 
per a nenes i nens i evitar que 
hagin de compartir-los.
“Cal facilitar les coses perquè 
els municipis ens hi puguem 
acollir, facilitar tràmits, i sim-
plificar la redacció de projec-
tes als municipis amb menys 
recursos” ha manifestat la 
diputada Irene Negre durant 
la seva intervenció a la co-
missió d’Afers Institucionals. 
En aquest sentit, la proposta 
de resolució aprovada també 
insta a obrir la convocatò-
ria d’una línia de subvencions 

Irene Negre, diputada de Junts per Catalunya al Parlament.

dins l’anualitat 2023 en el marc 
del programa inscrites al futbol 
base. 
La iniciativa preveu incloure 
aquest tipus d’actuacions en les 
properes convocatòries de sub-
vencions al món local que es fa-
cin des del Govern.
Finalment, la diputada de Junts 
a les Terres de l’Ebre, ha expli-
cat que aquesta proposta neix 
fruit d’una petició rebuda per 
part de la Unió Esportiva Aldea-

na a l’Ajuntament de l’Aldea. “En 
aquesta entitat, els àrbitres posa-
ven a totes les actes la incidència 
que no tenien vestidors femenins 
o prou vestidors per poder aten-
dre les necessitats dels equips 
mixtes” ha dit. Una problemàtica 
que ha pogut copsar en diferents 
instal·lacions esportives d’altres 
indrets del territori.   
La proposta de resolució ha estat 
aprovada per tots els grups par-
lamentaris.

LES CENTRALS 
D’ASCÓ I 
VANDELLÒS II 
PODRAN OPERAR 
A LLARG TERMINI 

L’Organisme Internaci-
onal d’Energia Atòmica 
(OIEA) ha verif icat que 
les centrals nuclears 
Ascó i  Vandellòs I I  poden 
operar a l larg termini 
amb els “mil lors estàn-
dards internacionals de 
seguretat i  f iabil itat de 
la indústria” i  ha indicat 
que la seva preparació és 
“adequada”. L’Associació 
Nuclear Ascó Vandellòs 
I I  (ANAV) és la primera 
operadora espanyola de 
les nuclears a sotme-
tre’s al  programa SALTO 
(Aspectes de Seguretat 
per a l ’Operació a Llarg 
Termini,  sigles en an-
glès).  La setmana passa-
da, la central va acoll ir  la 
reunió de tancament del 
programa, on els ex-
perts internacionals van 
presentar els resultats 
d’aquesta supervisió. 
En conjunt,  dotze de les 
catorze recomanacions 
i  suggeriments fets per 
l ’organisme el 2021 ja 
s’han resolt per ANAV. 

BREUS
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La proposta de 
resolució ha estat 
aprovada per tots 

els grups 
parlamentaris

L’alcalde de Deltebre, Lluís 
Soler, un dels alcaldes amb 
millors resultats electorals en 
les passades eleccions muni-
cipals, deixarà de ser aquest 
divendres, 15 de setembre, 
el president de l’Associació 
Catalana de Municipis (ACM), 
càrrec que ostentava des del 
20 de setembre de 2019. L’úl-
tim acte que protagonitzarà 
serà el discurs de balanç de 
mandat que pronunciarà da-
vant l’assemblea convocada 
a Lloret de Mar. Cal recordar 
que l’alcalde de Deltebre està 
al davant d’un partit local, En-
lairem Deltebre, que delega 

Lluís Soler deixa de presidir 
l’Associació Catalana de Municipis (ACM)

L’exconsellera i 
portaveu del Govern 

Meritxell Budó serà la 
nova presidenta

els vots del municipi a Junts 
per Catalunya per al Consell 
Comarcal del Baix Ebre i la 
Diputació de Tarragona. No 
forma part de l’estructura or-
gànica del partit, i aquest fet 
probablement l’ha penalitzat, 
com també haver rebutjat 
anar a les llistes del Congrés 
en les passades eleccions ge-
nerals.

El seu substitut, tal com ja ha 
estat anunciat als mitjans de 
comunicació, serà l’exconse-
llera de la Presidència, Merit-
xell Budó, també alcaldessa 
del municipi de la Garriga (Va-

llès Oriental). Acompanyarà la 
nova presidenta un altre pes 
pesant de JxC, l’exconse-
ller d’Interior Miquel Buch, 
que ja havia estat president 
de l’ACM. I completarà l’es-
tructura directiva l’alcalde de 
Manlleu, Arnau Rovira, d’ERC, 
com a vicepresident.

Els Ajuntaments ebrencs es 
van sumar a la convocatòria 
del municipalisme català, i 
diumenge van fer un minut 
de silenci per les víctimes del 
terratrèmol al Marroc.
Cal informar que el Govern 
té a disposició 1 milió d’eu-
ros aproximadament per a 
projectes per a l’emergèn-
cia en què es troba el Mar-
roc després del terratrèmol 
de divendres al sud-oest de 
Marràqueix, però aquest fons 
es troba condicionat que les 
autoritats del país s’obrin a 
l’ajuda internacional. Així ho 
ha explicat la consellera d’Ac-
ció Exterior, Meritxell Serret, 
després de reunir de manera 

telemàtica aquest dimecres 
el Comitè Català d’Ajut Hu-
manitari d’Emergència per 
coordinar la resposta al Mar-
roc, on el sisme ha causat 
prop de 2.900 morts i més de 
2.500 ferits. Serret ha indicat 
que la ciutadania que vulgui 
ajudar les víctimes del sisme 
ho faci a través de les línies 
d’acció de les entitats que ja 
es troben sobre el terreny.

Suport als afectats pel 
terratrèmol del Marroc

El sisme ha causat 
prop de 2.900 
morts i més de 

2.500 ferits
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EBREBEER
Demà dissabte 16 de setem-
bre a partir de les 17h, al Parc 
Lluís Companys (Ferreries), 
torna l’EbreBeer, IX Mostra 
de Cervesa Artesana de les 
Terres de l’Ebre. A les 17 h 
serà l’inici de la mostra. A 
les 19.30 h, actuació de Lo 
Planter. A les 21 h, Sunset 
Session amb Dj Dani Calau. A 
les 22.30 h, concert pop rock 
amb X-VERSIONS. I a la mitja-
nit, sessió remember amb Dj 
Dani Calau.  

TORNEIG JORDI 
ANGELATS
El torneig de bàsquet Jordi 
Angelats-Ciutat de Tortosa 
portarà aquest cap de setma-
na una dotzena de clubs d’ar-
reu de les Terres de l’Ebre, el 
Camp de Tarragona i Castelló. 
Es preveu que entre jugado-
res, jugadors, entrenadors i 
familiars unes 800 persones 
visitin Tortosa. 

CONDOL PER LA 
MORT DE PACO 
GILABERT
Condol per la mort de Paco 
Gilabert, qui fou bateria de 
l’orquestra Cimarron, un re-
ferent en el terreny de la per-
cussió a les Terres de l’Ebre, 
després d’haver desenvolupat 
una llarga carrera musical. 

FESTES MAJORS 
DE BÍTEM
Bítem inicia avui divendres el 
segon cap de setmana festiu. 
Demà, a les 20 hores, tindrà 
lloc l’ofrena de flors i fruits 
en honor a la Mare de Déu de 
l’Oliva. La sortida tindrà lloc 
des del recinte de festes. A la 
mitjanit, Ball de les Pubilles, 
Pubilletes, Hereus i Hereus in-
fantils. I diumenge, a les 19h, 
es farà la missa de la Festa 
Major en honor a la Mare de 
Déu de l’Oliva, la patrona. A 
les 20h, processó en honor 
a la patrona. A les 21.30 hi 
ha previst un sopar fred al 
Recinte de festes i en acabar 
s’efectuaran els focs d’artifici, 
davant de l’escola,  sent la  
cloenda de les Festes Majors.

 BREUS

tortosa

Més d’un miler de persones es 
van aplegar dissabte a la ca-
tedral de Tortosa per seguir la 
cerimònia de presa de posses-
sió del nou bisbe de la diòcesi, 
Sergi Gordo, i donar-li la ben-
vinguda a la ciutat. 
De 56 anys, el nou màxim re-
presentant de la diòcesi de 
Tortosa va insistir a fer camí 
amb totes les persones del ter-
ritori que engloba la diòcesi: 
les Terres de l’Ebre, una part 

Més d’un miler de persones 
s’apleguen a la catedral de Tortosa 

per seguir la presa de possessió 
del nou bisbe

del Baix Camp i el Priorat, i al-
gunes zones de Castelló. Du-
rant la primera homilia, Gordo 
va aprofitar per demanar als 
fidels que preguin pels afec-
tats en els aiguats d’Alcanar 
la setmana passada. Gordo ha 
desenvolupat la seva carrera 
eclesiàstica a l’arxidiòcesi de 
Barcelona i ocuparà la vacant 
que va deixar a l’octubre Enric 
Benavent, ara arquebisbe de 
València. (ACN)

Junts per Tortosa lamenta que 
“el govern de Movem-PSC i ERC 
retalla serveis i activitats del 

Complex Esportiu Win”
Junts per Tortosa ha denunci-
at que el nou govern municipal, 
Movem-PSC i ERC, ha iniciat el 
curs amb una “retallada de ser-
veis i activitats i ha reduït l’horari 
d’obertura als complexos espor-
tius Win Tortosa i Win Jesús”. 
La portaveu del grup municipal, 
Meritxell Roigé, ha explicat que 
“molts usuaris i usuàries dels dos 
equipaments esportius han fet 
arribar a Junts el seu malestar per 
la retallada de serveis i activitats 
que es prestaven fins ara tant al 
Win Tortosa com al Win Jesús”. 
“Des d’un inici, quan vam crear el 
Win, dotant-lo de serveis que no 
tenia la ciutat, vam fer una aposta 
molt clara i potent per fomentar 
l’esport i esdevenir un centre de 
referència de la pràctica esportiva 
al territori. Ara s’ha acabat. Hi ha 
una reducció d’oferta que afec-
tarà al nombre d’usuaris i a l’ob-
jectiu d’aconseguir nous abonats 
cada any”, ha manifestat Roigé.
Des del govern municipal han 
aclarit que “no hi ha cap retallada 

d’activitats sinó una redistribució 
del servei; es fa una racionalit-
zació dels recursos i es tanca 
dissabte tarda i diumenge matí 
perquè hi ha una important dava-
llada d’usuaris”. També han ma-
nifestat que “l’Ajuntament haurà 
de fer una aportació econòmica 
al Win de 400.000 euros perquè 
està en dèficit”.

Joventuts Musicals fa públiques les partitures 
interpretades durant l’espectacle 

‘Cartes de Pedrell’
Joventuts Musicals de Tortosa 
ha fet públiques totes les par-
titures recuperades i transcrites 
que es van presentar ara fa un 
any dins l’espectacle ‘Cartes 
de Pedrell’. Un espectacle que 
l’entitat cultural va produir i es-
trenar a Tortosa gràcies a la col-
laboració de l’Ajuntament i del 
Departament de Cultura.
Entre les obres publicades es 
troben reestrenes com la ‘Zam-
bra Moresca’, el Preludi de 
l’òpera ‘L’últim abenzerraggio’, 
la ‘Dansa d’espectres’ del Festi-
val Líric El Comte Arnau; el ‘La-
ment’, de l’òpera La Celestina 
(estrena absoluta a Catalunya), 
i el Preludi de l’Òpera ‘Cleopa-
tra’, del Comte Arnau (estrena 
mundial). El músic tortosí Jordi 
Bonilla va ser el responsable i 
autor de tota aquesta recupe-
ració de les partitures. L’alcalde 
de Tortosa, Jordi Jordan i la di-
rectora dels Serveis Territorials 
a les Terres de l’Ebre del Depar-

CULTURA

tament de Cultura, Victòria Al-
muni, han acompanyat l’entitat 
durant la presentació, i ambdós 
han reiterat el seu suport a Jo-
ventuts Musicals de Tortosa per 
continuar en la recuperació i 
difusió de l’obra del músic Fe-
lip Pedrell. “Si bé Pedrell és re-
conegut entre els acadèmics, 
cal també apostar per la pro-

Les obres del compositor tortosí han estat 
recuperades per Jordi Bonilla i es poden

descarregar gratuïtament a través
 del web imslp.org

jecció de la seua música arreu 
del nostre territori”, ha apuntat 
Almuni, mentre que l’alcalde ha 

destacat “la importància d’in-
ternacionalitzar la figura del 
compositor tortosí”.

El govern municipal ha 
aclarit que “no hi ha cap 

retallada d’activitats 
sinó una redistribució 
del servei; es fa una 
racionalització dels 
recursos i es tanca 

dissabte tarda i diumenge 
matí perquè hi ha una 
important davallada 

d’usuaris”
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El ple d’Amposta demana la declaració del municipi 
com a zona catastròfica pel pas del temporal

El ple de l’Ajuntament d’Am-
posta ha aprovat per unanimitat 
aquest dimecres sol·licitar la de-
claració de zona afectada greu-
ment pel temporal del passat 
dia 3. L’episodi va deixar uns 214 
litres per metre quadrats en 24 
hores. Segons l’alcalde, Adam 
Tomàs, tot i que l’afectació dins 
el casc urbà no va ser extrema 
com en altres ocasions, “sí que 
va deixar molts danys en zona 
rústica per la confluència dels 
barrancs”. La declaració per-
metria sumar els ajuts estatals 
als anunciats per la Generalitat. 

POLÍTICA

D’acord amb Tomàs, si el Go-
vern espanyol accepta la peti-
ció del ple, les unitats familiars 
o persones a títol particular es 
podran acollir a ajudes en el cas 
de destrucció total de l’habitat-
ge habitual -amb un màxim de 
15.120 euros-.
A més, els danys que afecten 

l’estructura de l’habitatge ha-
bitual podrien aconseguir un 
ajut màxim de 10.320 euros; 
els danys que no afecten l’es-
tructura de l’habitatge habitual 
5.160 euros; i la destrucció o 
danys en els estris domèstics 
de primera necessitat fins a un 
màxim de 2.580 euros.

El ple també ha acordat tras-
lladar a l’Agència Catalana de 
l’Aigua (ACA), responsable del 
manteniment dels barrancs, 
que sigui curós amb l’estat de 
les lleres dels barrancs, i recla-
mar al Ministeri de Foment que 
millori el sistema de desguàs de 
l’N-340.

* AMPOSTA se suma a la Set-
mana de la Mobilitat Sosteni-
ble amb una caminada, una 
ruta en bicicleta i una ruta 
urbana. Els dissabtes 16 i 23 
de setembre tindran lloc ac-
tivitats per promocionar i vi-
sibilitzar formes de mobilitat 
sostenibles.

* LA CAPITAL DEL MONT-
SIÀ reivindica la mediació per 
apropar l’educació a tothom 
des del Parlament Europeu. 
La Mediadora comunitària de 
l’Ajuntament, Maria Alegria 
Gabarri, participa en un pro-
jecte d’educació inclusiva a 
Brussel·les.

* L’AJUNTAMENT atorga més 
de 140 ajuts als estudis supe-
riors. Van dirigits a l’alumnat 
de cicles formatius de grau 
superior, graus universitaris, 
estudis superiors de música 
i dansa i màsters habilitadors 
per a activitats professionals. 
Compten amb un pressupost 
de prop de 50.000 euros. 

*  POBLE NOU: L’Ajuntament 
atorga 15.000 euros a la Co-
munitat de Regants del Poble 
Nou per arranjar camins. S’ha 
signat el conveni.

L’Ajuntament 
constata que l’episodi 
va causar molts danys 
a les zones rústiques 
per la confluència de 

barrancs

Breus

FangoFest, Premi 
Amposta 2022

El Festival Internacional de 
Cinema Fantàstic, Terror i 
Gore, més conegut com a 
FangoFest, ha estat reconegut 
amb el Premi Amposta 2022. 
El jurat, integrat pels mitjans 
de comunicació amb presèn-
cia física a la ciutat, ha deci-
dit atorgar el guardó al festival 
organitzat per la productora 

de cinema independent d’Am-
posta, l’Associació Kutrefacto 
Films, amb la voluntat de re-
conèixer la tasca duta a terme 
per l’organització i els èxits 
aconseguits en aquestes 14 
edicions. En la darrera edició 
es van projectar 147 curts i 12 
pel·lícules, amb una participa-
ció d’unes 1.500 persones.

L’Ajuntament rep més de 600.000 
euros per instal·lar plaques 

fotovoltaiques i una caldera de 
biomassa

L’Ajuntament d’Amposta ha 
rebut més de 630.000 eu-
ros per part del Departament 
d’Acció Climàtica per seguir 
fent més sostenibles els equi-
paments municipals, projectes 
que suposaran una inversió de 
més d’1,6 milions d’euros, dels 

quals l’Ajuntament d’Amposta 
haurà d’aportar 1 milió.
Les subvencions de l’Institut 
Català d’Energia es destinaran 
a fer més sostenibles les instal-
lacions esportives, els centres 
educatius i altres equipaments 
municipals.

Programa 
Agroemprèn

Acollir projectes del sector 
primari que es plantegin des 
de la innovació tecnològica 
i de la sostenibilitat. Aquest 
és l’objectiu d’Agroemprèn, 
projecte impulsat per l’Ajun-
tament, a través de Políti-
ques d’Ocupació i Empresa, 
i el centre de Resiliència 
Climàtica amb la Fundació 
Eurecat.
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El municipi s’adhereix a la Setmana Europea 
de la Mobilitat Sostenible

DELTEBRE
Festa de la 

Sega de 
l’Arròs

Deltebre va celebrar diu-
menge la Festa de la Sega de 
l’Arròs a la Finca de Bombita, 
amb un gran èxit de partici-
pació. 
Cal destacar la presència de 
diversos autocars amb visi-
tants de fora del municipi. 
La festa va comptar, com 
cada any, amb una demos-
tració de les tasques tradi-
cionals relacionades amb 
la sega de l’arròs, a més 
de moltes altres activitats, 
des de la representació de 
sainets de teatre, mercadet 
de productes, passejos en 
bicicleta pel Canal Vell, entre 
altres,  que van ser possibles 
gràcies a la implicació de di-
ferents associacions i entitats 
de Deltebre. Des del Govern 
municipal s’ha destacat, tam-
bé, el fet que les Festes de 
l’Arròs es puguen celebrar a 
la Finca de Bombita.

És la primera vegada que l’Ajuntament impulsa un programa d’activitats 
relacionades amb aquesta iniciativa. Començaran demà dissabte

EL PERELLÓ XERTA

NEO Fest 
celebra la 

quarta edició

L’Ajuntament de Deltebre ha 
presentat les diferents activi-
tats que es duran a terme en 
el marc de la Setmana Euro-
pea de la Mobilitat Sostenible. 
Aquesta serà la primera vega-
da que impulsa un programa 
d’activitats relacionades amb 
aquesta iniciativa i ho fa, tal 
com ha remarcat l’alcalde, 
Lluís Soler, amb la finalitat de 
“continuar reivindicant la ne-
cessària conscienciació ciu-
tadana per fer front al canvi 
climàtic i els seus efectes, els 
quals encara s’accentuen més 
al nostre territori i municipi”. 
Les activitats, que es realit-
zaran amb la col·laboració de 
diferents entitats, comença-
ran demà dissabte 16 de se-
tembre, a la tarda, amb una 
ruta guiada pels filtres verds. 
Del dia 17 fins al dia 21, a les 
20 hores, s’organitzarà diària-
ment una caminada saludable 
en diferents espais del muni-

cipi, d’una durada prevista de 
trenta minuts, i amb la finali-
tat de fomentar la pràctica de 
l’esport i l’adquisició d’hàbits 
saludables.
Finalment, el dia 22 de setem-
bre, en el marc del Dia Mun-
dial Sense Vehicles i de les 17 
a les 20h, es tallarà l’avinguda 
Goles de l’Ebre en el seu tram 
entre el carrer Riu Llobregat 
i el carrer Trinquet, per por-
tar a terme  activitats infan-
tils al carrer, i facilitar que 
les botigues mostrin el seu 
producte a l’exterior. Prèvia-
ment, al matí, s'han organit-
zat activitats per als escolars 
amb l’objectiu de detallar els 
beneficis de la mobilitat sos-
tenible.

El festival de la nova cultura 
ebrenca, el NEO Fest, arriba 
a la seua quarta edició els 
propers 22 i 23 de setembre. 
És la tercera vegada que se 
celebra a Xerta, després del 
seu naixement al municipi el 
2021. 
Enguany, l’esdeveniment am-
plia la programació a la nit de 
divendres i proposa dos dies 
per gaudir de nous artistes i 
noves propostes culturals del 
territori.
El NEO Fest 2023 quedarà 
inaugurat el dia 22 a les 22 
h a la Plaça Major de Xerta, 
al cor del poble i és una de 
les apostes més fermes del 
territori per a la promoció de 
nous talents artístics i les se-
ves produccions.

La II Fira d’Antiguitats i Artesa-
nia del Perelló va celebrar dis-
sabte, dia 9 de setembre, la 
seva segona edició, i ho va fer  
doblant el nombre de paradis-
tes respecte a l’any anterior. El 
carrer Major del municipi va 
tornar a ser l’epicentre de la 
fira, però s’hi va sumar el carrer 
perpendicular, fet que va per-
metre que un total de vuitanta 
venedors poguessin mostrar 
tots els seus productes. Un 
dels organitzadors, Sergi Mar-
galef, va explicar que hi van 
participar  80 paradistes amb 
tot tipus d’objectes per als més 
curiosos.
La fira va esar organitzada pel 
Museu de la Rereguarda amb 
la col·laboració de l’Ajunta-
ment del Perelló. 
L’alcalde, Samuel Ferré, va ex-
plicar que aquesta fira ja s’ha 
convertit en un referent més 

II Fira d’Antiguitats i 
Artesania

enllà de les Terres de l’Ebre.
Amb motiu de la Fira d'Antigui-
tats i Artesania, el Museu de la 
Rereguarda va estar obert al pú-
blic durant tot el dia, per poder 
veure, especialment,  objectes 
relacionats amb la Guerra Civil 
Espanyola.
Una fira amb productes antics 
de tot tipus, per triar, remenar 
i retrobar-se amb una autèntic 
viatge per la història.

La Fira va doblar el 
nombre de paradistes 

respecte a l’any 
anterior
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L’AMETLLA

L’Ajuntament de l’Ametlla de 
Mar està actuant a totes les 
platges del municipi intentant 
normalitzar la situació en la 
qual van quedar, després dels 
temporals i forts aiguats de 
primers de mes, que van afec-
tar els accessos i a la sorra. El 
temporal de mar i el fort aiguat 
que va patir el litoral català, i 
en concret el de l’Ametlla de 
Mar a primers de setembre, 
va deixar la pràctica totalitat 
de les platges caleres en molt 
mal estat. El mar es va em-
portar la major part de sorra 
i els aiguats i barrancades van 
malmetre una bona part dels 
seus accessos, convertint-se 
en un perill per als usuaris. A 
més, tot i que al llarg de l’estiu 
s’han anat netejant periòdica-
ment, el temporal va acumular 
una gran part de posidònia a 

L’Ajuntament actua a les platges 
afectades pel temporal i les pluges

La Festa de la Sega torna aquest diumenge 
per recordar d’on venim

Aquest diumenge 17 de setem-
bre arriba, un any més, la tradi-
cional Festa de la Sega a la Fin-
ca de Ravanals. Tradició, esforç 
i la demostració de com treba-
llaven els nostres avantpassats 
als camps d’arròs, fan que la 
Festa de la Sega tingui un en-
cant especial en un entorn tan  
apreciat a les Terres de l’Ebre 
com és l’Ermita de l’Aldea.
Pepe Caballé Regidor de Tra-
dicions: “Vam plantar i ara ens 
toca segar l’arròs. Per això, de 
part de l’Ajuntament de l’Aldea 
i la Regidoria de Tradicions, 
aquest proper diumenge dia 17 
de setembre esteu tots convi-
dats a la Festa de la Sega. A la 
Finca de Ravanals, a les 11 del 
matí, els  segadors comença-
ran la seua feina de segar l’ar-
ròs tal com ho feien els nostres 
avis. Tots els assistents podreu 
gaudir de la sega, però també 
del ball de jotes amb el grup 

L’ALDEA

la vora de les platges.  Aquest 
fet ha portat a l’Ajuntament a 
actuar en aquestes platges per 
arranjar els accessos, anive-
llar la sorra i extreure la posi-
dònia acumulada, arrencada 
del fons del mar pel temporal, 
amb l’objectiu de deixar-les en 
bones condicions, almenys pel 
que queda de mes de setembre. 
Així mateix, s’ha actuat als bar-

rancs que van quedar en mal 
estat, per recuperar el trànsit 
amb normalitat en aquells 
camins que els creuen o que 
es van veure afectats. Quant 
a l’accés a Calafat, l’Ajunta-
ment ja està gestionant que 
una empresa especialitzada 
arregli la part de l’accés que 
va obligar a tallar un dels dos 
sentits.

de Jotes de l’Aldea i la ron-
dalla Xino Xano amb Imma de 
Sopa. També tindrem diversos 
estands en els quals els res-
tauradors locals ens cuinaran 
diferents tipus d’arrossos, dels 
que podrem gaudir a partir de 

les 12. Els tiquets de les de-
gustacions es podran adquirir 
a l’estand de l’Ajuntament el 
mateix dia de la Sega. Agraïm  
a la família Tallada el fet de 
cedir-nos tots els anys aquest 
magnífic tros d’arrossar per 
poder realitzar la Plantada i la 
Sega“.
Les activitats que estan previs-
tes són les següents: 10:30h.- 
Sortida des del Pont del Tub 
de Fortets amb els segadors i 
el grup de Jotes de l’Aldea, pel 
camí del Xoperal. 
11h.- Cantada i ballada de Jo-
tes amb la Rondalla Xino-Xano, 
Imma de Sopa i el grup de Jota 
de l’Aldea. Inici de la Sega a 
l’arrossar de la Finca de Rava-
nals i a continuació, batuda de 
l’arròs a l’esplanada de la Torre 
de l’Ermita. 
12h.- Degustació dels arros-
sos que els restauradors locals 
hauran preparat.

EQUIP FEMENÍ 
FUTBOL-11
Després de 4 anys de lluita 
per mantenir i competir amb 
el femení amateur de futbol 
7, el Club Deportiu Roque-
tenc estrenarà categoria 
amb el femení amateur 
ampliant les fronteres del 
camp a futbol 11.
“Aquest és un fet innovador, 
històric i revolucionari, ja 
que és la primera vegada 
que gaudirem d’un equip de 
tantes noies disposades a 
lluitar per un objectiu comú al 
camp del Roquetenc. Ens om-
ple d’orgull poder anunciar 
aquest progrés, ja que des del 
nostre club confiem plena-
ment en el futbol femení, i 
estem segurs que les nostres 
jugadores donaran un gran 
espectacle, juntament amb el 
suport, tant de l’Ajuntament 
de Roquetes, com de l’afició. 
No us podeu perdre la pre-
sentació, diumenge dia 17 de 
setembre al Camp Municipal 
de Roquetes a les 10 h”.  

ROQUETES

El cap de setmana passat, el President del Consell Comarcal de 
Baix Ebre, Antoni Gilabert, i l’alcalde de Tivenys, Eladi Galbe, van 
homenatjar Josefa Curto Piñol, veïna de la localitat, en la cele-
bració del seu centenari.

Homenatge a Josefa Curto 
Piñol pel seu centenari

TIVENYS

La Festa començarà a 
les 11h, a la Finca de 

Ravanals 
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experimentats en aquestes 
tasques.
A més a més, “podràs gau-
dir de totes les activitats que 
ofereix la Fundació Plegadis, 
com una mostra dels estudis 
d’anellament d’ocells, visites a 
l’Aula i altres projectes de ca-
ràcter mediambiental que re-
alitza la fundació, incloent-hi 
el projecte Noctua, en el qual 
es poden veure en directe 
mussols i altres ocells rapi-
nyaires nocturns”.
Nota i foto: EnlaRàpita

Festa de la Sega

La Festa de la Sega de l’Arròs 
de la Ràpita tindrà lloc a la Fun-
dació Plegadis demà dissabte 
16 de setembre, entre les 11h 
i les 13h. Allí es podrà veure i 
aprendre com els pagesos re-
alitzaven la sega tradicional de 
l’arròs, amb les mànigues arre-
mangades i tallant l’arròs a mà, 
seguint els mètodes tradicio-
nals transmesos de generació 
en generació. També es po-
drà participar activament en la 
sega, entrant al camp i seguint 
les explicacions dels pagesos 

FUNDACIÓ PLEGADIS

Un festival culinari 
únic per celebrar 
l’exquisidesa de 

l’arròs amb 
denominació 

d’origen

La piscina municipal de 
la Ràpita no tancarà

Esquerra Republicana de Catalunya a 
la Ràpita va celebrar l’anunci fet per 
l’alcalde del municipi, Javier Reverté, 
en el que es comunica que la piscina 
no tancarà les portes i no deixarà els 
seus usuaris sense cap alternativa.
Segons el comunicat, “tal com ja vam 
explicar en el seu moment, el projec-
te de remodelació de la piscina va ser 
aprovat amb tots els informes tècnics 
favorables, com pertoca, i amb totes 
les garanties tècniques, segons els 
serveis municipals que van supervisar 
l’obra. Ara, després d’escoltar les de-
claracions de l’alcalde, estem satisfets 
que l’actual govern municipal retorni 
a la sensatesa, deixant clar que en cap 
cas, el projecte de remodelació de la 
piscina incloïa la seva climatització, i 

que es continuarà utilitzant el mateix 
sistema de ventilació existent, que en 
l’actualitat es troba sense ús, després 
de la remodelació, per un error en 
l’execució de l’obra. En relació al pro-
jecte de climatització de la piscina, 
l’inici de l’expedient va ser impulsat 
per l’anterior govern municipal, atès 
que la piscina municipal no ha comp-
tat mai amb cap sistema de climatit-
zació. Durant el traspàs amb l’actual 
alcalde, Esquerra la Ràpita ja el va 
informar que era necessari continu-
ar amb la tramitació i gestió d’aquest 
projecte de climatització. Per això, 
demanem a l’actual govern que sigui 
responsable amb la gestió d’aquest 
expedient i que continui els passos 
fets fins al moment”.

Presentació de les Jornades 
Gastronòmiques de l’Arròs

Les Jornades Gastronòmiques 
de l’Arròs són un esdeveni-
ment culinari que es portarà a 
terme a la Ràpita des d’avui 15 
de setembre fins a l’1 d’octubre. 
Aquestes jornades brinden als 
visitants l’oportunitat de sub-
mergir-se en el món saborós i 
versàtil de l’arròs, un ingredi-
ent distintiu i apreciat a tot el 
món, amb Denominació d’Ori-
gen Protegida (DOP) del Delta 
de l’Ebre, conegut per la seva 
inigualable excel·lència gastro-
nòmica.
Els reconeguts restaurants par-
ticipants Casa Ramon Marinés, 

LA RÀPITA

Albert Guzmán, Varadero, Mia-
mi Can Pons, Can Mañá, Maria 
– Espai Gastronòmic, Maury’s 
Brasa, Can Vicent, Freddy Caliu 
Familiar, Bon Marisc, Llansola 
1921 i Juanito Platja, es com-
plauen a presentar una àmplia 
i exquisida varietat de receptes 
culinàries en les que destaquen  
la riquesa i el sabor únic de l’ar-

ròs DOP.
En el context d’aquestes jornades 
també es proposa una Ruta de 
l’Arròs que promet una immersió 
completa en el procés de conreu i 
producció d'aquest producte. 
La presentació de les Jornades 
Gastronòmiques de l’Arròs es va 
celebrar al Restaurant Maria – Es-
pai Gastronòmic.
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SANTA BÀRBARA

L’ACA destinarà 120.000 euros a restituir les lleres 
dels barrancs del Montsià afectades pels aiguats

El director de l’Agència Cata-
lana de l’Aigua (ACA), Samuel 
Reyes, ha anunciat una inver-
sió de 120.000 euros per tal 
de restituir les lleres dels bar-
rancs del Montsià, afectades 
pels aiguats del passat 3 de 
setembre. Els treballs preve-
uen la retirada de vegetació 
i la redistribució dels sedi-
ments, entre altres, per tal de 
garantir la capacitat de des-
guàs. Reyes ho ha comunicat 
aquest dimarts després de 
comprovar l’estat de la zona 
i mantenir diverses converses 
amb l’alcalde d’Alcanar, Joan 
Roig, així com amb els veïns 
i propietaris que s’han vist 
afectats pel temporal. 
Des del 2018, l’ACA ha realit-
zat prop de 60 actuacions de 
manteniment i conservació 
de lleres a les Terres de l’Ebre 
-disset al Montsià- amb una 
inversió de 734.000 euros. 
Durant la tardor del 2021, 

també es van dur a terme di-
verses actuacions de repara-
ció a la comarca del Montsià, 
arran dels danys ocasionats 
pels temporals d’inicis de 
setembre. Després d’una di-
agnosi, l’ACA va treballar en 
la reparació dels marges dels 
barrancs del Solito, dels Pen-

ALCANAR

Els treballs se 
centraran en la 

retirada de 
vegetació i la 

redistribució de 
sediments

El passat mes d’agost l’Ajun-
tament de la Sénia va fina-
litzar les actuacions previs-
tes en les subvencions de 
transició energètica i acció 
climàtica de la Diputació. 
Els treballs van consistir en 
la millora del dipòsit con-
traincendis de Mitanplana, 
en què es va instal·lat una 
escala metàl·lica per accedir 
a la part superior del dipò-
sit, s’ha pintat i senyalitzat la 
superfície exterior i s’ha cre-
at una rampa amb blocs de 
formigó per a la fauna.
La inversió ha estat de 
11.944,38 euros (IVA inclòs), 
en què la Diputació ha sub-
vencionat 10.504,41 euros. 
L’objectiu ha estat millorar 
i mantenir en condicions 
òptimes el dipòsit contrain-
cendis.

LA SÉNIA
Xarxa 

Ulldecona 
obre la 20ena 

temporada
La Xarxa Ulldecona en el seu 
vintè aniversari ha preparat, a 
partir de demà dissabte 16 de 
setembre fins al dia 4 de maig 
de 2024, onze espectacles fa-
miliars on tenen cabuda totes 
les disciplines teatrals, la ma-
joria dels quals han omplert 
l’extensa cartellera barcelo-
nina. L’aposta de l’entitat pels 
espectacles Km 0 al territori és 
per donar l’oportunitat també 
al públic de fora d’Ulldecona 
que, amb el mínim desplaça-
ment, puguin veure espec-
tacles que s’estan fent a les 
grans ciutats, mostres i fires 
del país. Per a inaugurar la 
temporada, demà l’espectacle 
musical ‘L’Ombra d’en Peter 
Pan’ de Somhi-Dansa arribarà 
en exclusiva a Ulldecona.

ULLDECONA

Cloenda de 
la Buda&Bike 

2023

S JAUME

L’alcaldessa, Tere Solsona, 
i el regidor Josep Subirats 
van assistir el cap de setma-
na passat a la cloenda de la 
Buda&Bike 2023.
Han estat 4 caps de setma-
na, en els quals els partici-
pants han pogut visitar l’Illa 
de Buda, un entorn natural i 
privilegiat que tenim al nos-
tre abast de la mà de 4 ca-
mins. Una experiència única 
que engloba pedal, natura-
lesa, gastronomia i folklore.
L’entorn natural i paisatgís-
tic idíl·lic, les explicacions 
dels guies de l’Escola del 
Parc Natural, els produc-
tes de gastronomia local, la 
mostra de cultura popular 
dedicada particularment a 
les persones participants, el 
tracte i professionalitat de 
l’empresa organitzadora… 
fa que sigui una experiència 
única i per a repetir.

L’alcalde de Santa Bàrbara, An-
tonio Ollés Molias, ha anunci-
at que l’Ajuntament ha donat 
un pas decisiu per afrontar les 
conseqüències de les recents 
pluges torrencials que van 
colpejar la comarca del Mont-
sià el passat 3 de setembre. En 
una decisió presa en una re-
cent Junta de Govern Local, 
l’alcalde confirmava que Santa 
Bàrbara ha presentat una sol-
licitud de declaració de zona 
afectada greument per una 
emergència de protecció civil 
davant les autoritats compe-
tents. “L’Ajuntament de Santa 
Bàrbara vam aprovar en Jun-
ta de Govern la sol·licitud de 
declaració de zona afectada 
greument per una emergència 
de protecció civil, el que abans 

Declaració de zona afectada
per emergència de

 protecció civil
es coneixia com a declaració 
de zona catastròfica, a causa 
de les pluges torrencials que 
van afectar el Montsià el passat 
3 de setembre”.
La declaració té com a objec-
tiu principal obtenir el reco-
neixement i l’ajuda del Govern 
espanyol per afrontar els danys 
causats per les intenses preci-
pitacions. Esta mesura no no-
més beneficiarà Santa Bàrbara, 
sinó que també permetrà que 
altres municipis de la comarca 
del Montsià reben els recursos 
i l’ajuda necessària per a afron-
tar els efectes d’esta emer-
gència. l’Ajuntament continua 
treballant de manera diligent 
en quantificar tota l’afectació 
provocada per l’aiguat del 3 de 
setembre. (La Plana Ràdio)

Millora 
del dipòsit 

contraincendis 

jats, de la Granja, del Codo-
nyol, del Llop, de Sant Jau-
me, dels Castellans-Forques, 
així com a la séquia de les 
Foies, situats als termes mu-
nicipals de Sant Carles de la 
Ràpita, Alcanar i Ulldecona. 
Tot plegat, va suposar una in-
versió de 176.961 euros.
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ALCANAR ALCANAR ALCANAR ALCANAR

FLIX DELTEBRE DELTEBRE CAMARLES

GANDESA L'AMPOLLA LA RÀPITA LA SÉNIA

SANTA BÀRBARA SANT JAUME D'ENVEJA SANT JAUME D'ENVEJA ROQUETES

TIVENYS TIVENYS TIVISSA

TORTOSAXERTA ULLDECONA

especial diada en imatges
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L'ALDEA L'ALDEA L'AMETLLA DE MAR AMPOSTA

BÍTEM BÍTEM BENIFALLET AMPOSTA

LA SÉNIA MÓRA D'EBRE MÓRA D'EBRE

MÓRA LA NOVAROQUETES EL PERELLÓ EL PERELLÓ

MÓRA LA NOVATIVISSA

TORTOSA

TORTOSA

TORTOSA TORTOSA

especial diada en imatges

AMPOSTA



14 DIARI MÉS EBRE • divendres 15 de setembre / 2023 ribera/terra alta

La plaça 1 d’octubre de Vine-
bre acull el dissabte 30 de se-
tembre la Festa de la Jota de 
la Ribera d’Ebre, una trobada 
anual itinerant per la comarca 
que, des de l’any 2010, ja ha 
voltat per 12 dels pobles de la 
Ribera d’Ebre, amb l’objectiu 
de recuperar i mantenir viva 
aquesta dansa tradicional de 
les Terres de l’Ebre. La 12a 
cita amb la Jota de la Ribe-
ra començarà a dos quarts 
de 7 de la tarda. Abans de la 
ballada popular, amenitza-
da per la Banda Municipal 
de Música de Benissanet, els 
participants podran practicar 
i aprendre els passos típica-
ment patxetins per, tot seguit, 
ballar les 17 jotes de la Ribe-
ra d’Ebre. És l’únic dia a l’any 
que es poden ballar totes les 
jotes riberenques a plaça, i 
aplega balladors de tots els 
pobles de la comarca.

VINEBRE
Festa de la

Jota

TERRA ALTA

Cistells, paneres i joies van omplir els carrers
amb una mostra on es va mesclar tradició i 

contemporaneïtat

La DANA ocorreguda el cap 
de setmana del 2 i 3 de se-
tembre va causar nombro-
sos desperfectes al llarg del 
recorregut de la Via Verda 
que transcorre per la Terra 
Alta.
Es van produir esllavissades 
de pedres i de fang, caigu-
des d’arbres, etc., és per això 
que el Consell Comarcal de 
la Terra Alta va treballar per 
deixar-la en bones condici-

Actes vandàlics 
a la Via Verda

ons el més aviat possible.
Alhora, des del Consell Co-
marcal, “volem recordar a 
la població i als usuaris de 
la Via Verda la necessitat de 
respectar les instal·lacions ja 
que, durant les últimes set-
manes, s’han produït diver-
sos actes vandàlics, com ara 
la destrossa d’algun banc al 
llarg del recorregut i del parc 
infantil que es troba a l’esta-
ció de Prat de Comte”.

les obres a hores d’ara: “en 
aquests moments, està feta 
tota la fonamentació i part 
del forjat del primer pis del 
restaurant i la terrassa. No-
més portem un mes de retard 
que es correspon a les tas-
ques fetes per la Geotèrmia 
ja que els estudis van dir que 
era viable”. 

Obres del Complex Esportiu

L’Ajuntament d’Ascó va infor-
mar ahir que, amb motiu de 
les obres del Complex Espor-
tiu, “temporalment i fins nou 
avís es fa de doble sentit un 
tram del Carrer Joan XXIII i es  
talla un tram del Carrer Mar-
garita Sevil.
Des del consistori també 
s’ha informat de l’estat de 

ASCÓ

Mari Carmen Inglés Brandi es proclama 
Àvia de la Ribera d’Ebre 2023

en la 12a Festa Comarcal
Tivissa va acollir la XII Fes-
ta de l’Avi i l’Àvia de la Ribera 
d’Ebre, una trobada comarcal 
de la gent gran de la comarca 
que des de 2011 organitza el 
Consell Comarcal de la Ribera 
d’Ebre amb les entitats de ju-
bilats riberenques, que propo-
sen els seus candidats i voten 
l’escollit o escollida a través de 
la Taula Comarcal de la Gent 
Gran. En aquesta ocasió, el tí-
tol és per a Mari Carmen Inglés 
Brandi, de Móra d’Ebre, en re-
coneixement a “una vida de-
dicada a la família i al negoci”, 
la ferreteria Brandi, una botiga 
“referent per diverses generaci-
ons” que és la seva “medecina” 
i d’on als seus 75 anys “ni em 
jubilo ni em jubilaré”, va
confessar davant la resta d’avis 
i àvies riberencs de 2023. Mari 
Carmen va començar darrere 
el taulell amb 14 anys, hi ha cri-
at als seus dos fills, hi ha enviu-

dat, desafiat malalties i ara hi fa 
d’àvia. Per ella, és “un comerç, 
un espai d’acollida i tertúlia” 
amb els veïns que la manté “ac-
tiva”. Aquest any hi optaven 6 

TIVISSA

compra d’habitatge, i que 
també comptabilitzi com a 
mèrit el fet d’exercir-hi com 
a personal mèdic.
El Consell Comarcal con-
sidera que seria un primer 
pas per resoldre la manca 
de metges, infermeres i al-
tres especialistes en aquests 
territoris, sobretot a la Terra 
Alta, que se situa al capda-
vant de les comarques amb 
més població envellida de 
Catalunya.

La comarca s’alinea amb la 
política d’Eines per garantir 

l’assistència mèdica als 
municipis més petits

El Consell Comarcal de la 
Terra Alta reivindica una mi-
llora de l’actual assistència 
mèdica existent als munici-
pis de la comarca, que ha vist 
com s’ha anat reduint des de 
fa uns anys. L’ens comarcal, 
que treballa perquè la Ter-
ra Alta pugui tornar a tenir 
garantits tots els serveis de 
salut necessaris, mostra la 
seva conformitat amb la po-
lítica que al respecte reclama 
Eines de Repoblament Rural 
(ERR) i que l’entitat va tras-
lladar recentment al depar-
tament de Salut.
En aquest sentit, l’entitat re-
clama donar incentius als 
professionals mèdics per-
què ocupin places laborals 
en municipis rurals, com ara 
facilitats en el lloguer o la 

TERRA ALTA

El Consell Comarcal 
ha fet una diagnosi, 
poble a poble, sobre 
la situació actual a la 

Terra Alta

avis i 6 àvies de la Ribera d’Ebre. 
Fou la XII Festa comarcal, amb 
265 persones a sopar, i va estar 
organitzada amb “tota la il·lu-
sió, força i entusiasme”.
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La PDE demana a Mascort que actuï 
per fer possible una prova de mobilització

de sediments per al Delta
La Plataforma en Defensa de 
l’Ebre (PDE) ha demanat al 
conseller d’Acció Climàtica, 
David Mascort, que “activi tots 
els mecanismes” institucio-
nals davant el govern espa-
nyol i Endesa per fer possible 
la prova de mobilització de 
sediments prevista al pantà 
de Riba-roja d’Ebre. Arran de 
la trobada mantinguda aquest 
dimecres, l’entitat ha lamen-
tat la inexistència d’un “interès 
real” per part de la Confede-
ració Hidrogràfica de l’Ebre i 
el Ministeri per a la Transició 
Ecològica d’aquesta prova pi-
lot, amb un pressupost com-
promès per l’Agència Catala-
na de l’Aigua (ACA) de quatre 
milions d’euros. La PDE con-
sidera que més enllà de les 
actuacions en l’àmbit del front 
litoral i les badies cal fer front 
a la manca de sediments del 
Delta.
egons ha recordat l’entitat a 

Mascort, la Generalitat ja va 
plantejar a la CHE i al govern 
espanyol la realització de la 
prova abans del temporal Glo-
ria, però el temps ha anat pas-
sant i segueix pendent d’exe-
cutar-se tres anys després. La 
PDE entén que calen actuaci-
ons al litoral i les badies per fer 
un Delta “més resilient davant 

DELTA DE L’EBRE

El moviment 
antitransvasament 
mostra al conseller 

la seva desconfiança 
cap a la dessaladora 

del Foix

L’Ajuntament de Roquetes ha 
destacat l’exit de participació 
que va existir diumenge pas-
sat en la 2a edició de la Fira 
gastronòmica del vi i dels 
productes locals ‘De Roque-
tes Vi i Punyetes baixo’. 
“La valoració és molt positiva 

ROQUETES

Festa de 
la Sega

CAMARLES

El diumenge 24 de setem-
bre tindrà lloc a Camarles la 
tradicional Festa de la Sega 
de l’Arròs. Festa i tradició en 
una gran jornada, a l’Arros-
sar de Martí Queral. 
Com en les altres festes que 
ja s’estan celebrant al Delta, 
serà una nova edició en la 
que cal destacar la implica-
ció per part dels ciutadans 
i visitants i sobre tot la dels 
col.laboradors que la fan 
possible. La gent gaudirà 
d’un dia de germanor, on 
la festa i la tradició estan 
unides per les seves arrels, i 
que recorda d’on venim.

La Regidoria de Gestió de 
Residus de l’Ajuntament de 
l’Ampolla ha fet valoració de 
quina ha estat l’acollida del 
servei de recollida de la frac-
ció orgànica mitjançant el 
sistema porta a porta adaptat 
als establiments considerats 
grans generadors durant els 
cinc primers mesos des que 
va entrar en funcionament.
Gairebé tots els grans genera-
dors d’aquest residu que hi ha 
al municipi han estat utilitzant 
correctament el servei al llarg 
dels mesos d’adaptació a la 
nova recollida d’aquest residu. 
Ara bé, l’Ajuntament s’ha vist 
obligat a obrir un expedient 
sancionador a quatre restau-
rants del municipi per no re-
ciclar correctament la fracció 

L’Ajuntament obre un expedient 
sancionador a 4 restaurants

per no reciclar la fracció orgànica

orgànica que produeixen, ja 
que continuen abocant-la a 
les illes de contenidors con-
vencionals. Tenint en compte 
aquesta situació de greuge 
comparatiu amb els grans ge-
neradors que fan ús correcte 
del nou servei, l’Ajuntament 
estudiarà la possibilitat que 

Èxit de participació en la 2a edició 
de la Fira gastronòmica del vi

i dels productes locals

del canvi climàtic” però, al ma-
teix temps, considera “impres-
cindible” fer front als proble-
mes de “manca de sediments 
i subsidència”. Per aquest mo-
tiu, han traslladat al conseller 
la necessitat que encapçali la 
reivindicació d’aportar sedi-
ments al tram final del riu da-
vant les institucions estatals.
Al mateix temps, la PDE ha 
transmès ha Mascort la seva 
“preocupació i desconfiança” 
respecte la construcció de la 
futura dessaladora del Foix a 
Cunit (Baix Penedès) com a 
“nexe d’interconnexió” entre 
la xarxa del Consorci d’Aigües 
de Tarragona (CAT) i Aigües 
Ter-Llobregat (ATLL). L’entitat 
reitera no entendre la lògica 
de com un equipament disse-
nyat amb l’objectiu d’aportar 
aigua a l’Àrea Metropolitana 
de Barcelona se situa a 60 qui-
lòmetres del punt de consum. 
(ACN)

terres de l’ebre

El diumenge 
24 de 

setembre

a partir de gener de 2024 els 
establiments que no facin 
correctament aquesta selec-
ció de residus surtin del pro-
grama que ofereix el Consorci 
de Polítiques Ambientals de 
les Terres de l’Ebre (COPATE) i 
hagin de contractar un gestor 
de residus privat.

per la gran acceptació  que 
va tenir aquesta experièn-
cia gastronòmica i musical 
viscuda a l’Hort de Cruells 
de Roquetes per visibilitzar i 
promocionar comerços lo-
cals, cellers i restauradors 
del territori”.
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ULLDECONA I 
LA SÉNIA, TOP 
SECRET  
De la primera jornada de 
la segona catalana sor-
prenen dos resultats, les 
golejades de l’Ulldecona i 
de La Sénia. Però donaré 
la volta i no parlaré dels 
resultats sinó de l’altra 
cara de moneda d’aquests 
dos equips que és per 
admirar. L’any passat 
l’Ulldecona va ser l’únic 
equip juvenil que va estar 
a la preferent d’aquesta 
zona i ara arriba el premi, 
aquesta temporada hi ha 
set jugadors que van ser 
juvenils i diumenge en van 
jugar tres de titulars i van 
donar una lliçó de futbol 
a Camarles. La Sénia, la 
temporada passada, amb 
un equip d’una mitjana 
d’edat de 19 anys va salvar 
la Categoria. Dos no estan 
(Gilabert i Saragossa) però 
han arribat tres més, Teo, 
Almuni i Héctor i aquesta 
setmana festival de gols. 
Aquests dos clubs, si 
segueixen apostant amb 
la joventut, tenen un gran 
futur. Sempre serà mentre 
no es torci el projecte amb 
canvis a les directives o 
a les banquetes. Curiós 
que a La Sénia va estar 
Serrano que va fer mira-
cles cada temporada i va 
completar sis campanyes 
meravelloses. L’any passat 
a Amposta va deixar em-
premta amb la temporada 
més golejadora de la seva 
història i ara buscarà el seu 
tercer miracle a Ulldecona. 
Quina pena que molts clubs 
no segueixin l’exemple i 
puguin tenir equips més 
joves. La Federació ha 
d’obligar jugar amb cinc 
jugadors de titulars entre 
les edats 17/22 anys, només 
així canviaria el futbol.

CELMA

TORNEIG 
PITARQUE
El cap de setmana vinent es 
celebrarà la Fase Final del 
Torneig Pitarque a l’Ampolla. 
Un Torneig que compleix els 
3 objectius que es van plan-
tejar quan es va fer per pri-
mer cop: vessant emocional, 
esportiva i solidària. Estem 
d’acord que no s’hagués vol-
gut mai crear este torneig. 
Però la realitat és esta. I el 
record a Jordi sempre existirà 
gràcies a tots els amics i ami-
gues que treballen de forma 
incondicional. La dimensió 
del Torneig aleví és molt 
gran, un esdeveniment ja 
consolidat en el calendari de 
la pretemporada. La primera 
part ja va fer-se la setmana 
passada, amb la novetat de 
la competició femenina. Un 
gran encert. 

Dissabte passat es va com-
provar, un cop més, l’extra-
ordinari nivell organitzatiu. 
I pel cap de setmana ja està 
tot preparat.
Minut 91 i Canal Terres de 
l’Ebre no faltarem a la cita. 
Farem un programa espe-
cial en directe des de les 
instal.lacions esportives Jordi 
Pitarque de l’Ampolla. Es 
podran seguir els partits de 
semifinals i la final i comple-
tarem la programació amb 
entrevistes a protagonistes. 
Tot plegat, amb el lliurament 
de trofeus, comportarà un 
programa en directe de cinc 
hores. L’ocasió s’ho mereix. 
Destacar a tota l’organitza-
ció per la feina de tot un any 
per dur a terme un Torneig 
de prestigi a tot l’Estat 
espanyol.

MICHEL TERCERA FEDERACIÓ
TERCERA FEDERACIÓ

Muntanyesa-Rapitenca, diu 12 h

PRIMERA CATALANA

Ascó-Canonja, diss 18h

Tortosa Ebre-At S Just  diu 18h

SEGONA CATALANA

Móra la Nova-J i Maria diss 
16.30h

Cambrils U-Aldeana diss 18h

Arboç-la Sénia diss 18.30h

Gandesa-NS C Joliu diu 16h

Ulldecona-Cubelles diu 17h

R Bítem-Hospitalet diu 17h

Catalònia-P Mafumet diu 17.30h

Ampolla-Camarles diu 19 h

LA PRIMERA

Minut 91 torna. 
Dilluns i dimarts: 
20 h a Canal TE 24 
i 23.30 a Canal TE

La Rapitenca va perdre a casa en 
el primer partit de lliga, contra 
el Vilafranca (0-1). No va ser el 
debut esperat. Hi havien mol-
tes il.lusions per veure l’estrena 
a casa d’un equip molt renovat 
amb fitxatges de jugadors que 
han estat en categories supe-
riors. El partit va ser molt travat, 
amb poc ritme. I la Rapitenca va 
anar de més a menys. El Vilafran-
ca, ben posat sobre el camp, va 
avançar-se aprofitant una inde-
cisió defensiva local. A la represa, 
intents dels rapitencs però amb 
desordre i sent massa directes. 
El Vilafranca, amb bon treball 
defensiu, va poder conservar 
l’avantatge. El partit va ser de 0-0 
però els visitants van rendibilitzar 
la seua ocasió, tenint-ne una al-
tra ja al final, que va evitar Dan. 
Els rapitencs només van generar 
una ocasió, si bé van reclamar 
dos penals, un clar sobre Chico 
que no va ser xiulat.
El mister Carlos Rios admetia 
que “no vam estar bé. És cert. 
Vam ser massa directes i, en ge-
neral, vam estar molt espessos 
i no vam generar ocasions, tot 
i que el rival tampoc va fer-ne. 
No obstant, va aprofitar la seua 

UE Rapitenca: no va ser 
l’inici esperat (0-1)

ocasió i es va emportar el partit”. 
Rios, sobre les jugades polèmi-
ques, amb jugades protestades 
a l’àrea visitant, no volia fer cap 
comentari: “cal passar pàgina i ja 
pensar en el proper partit”. Serà al 
camp de la Muntanyesa. Pachu i 
Ian podran entrar a la convoca-
tòria”. 

Fernando Garcia
D’altra banda, el president del 
club, Fernando Garcia, va estar 
dilluns a Canal TE, a Minut 91. 
Fernando, entre altres qüestions, 
va comentar l’infart que va tenir 
este estiu i va agrair a tota la gent 
que li va enviar missatges de su-
port. Fernando es troba bé, però 
esta situació comporta que “hi 
hagi d’haver un relleu a la presi-
dència abans d’acabar esta tem-
porada. En principi, ja està per-
filat. Faré un pas al costat però 
ajudaré amb el que faci falta i, per 
tant, el procès ha de seguir com 
fins ara”. Garcia va anunciar que 
la Rapitenca podria fer un fitxat-
ge, en les properes setmanes. 

Carlos Gilabert (la Sénia) 
fitxa amb el Tortosa Ebre
El Tortosa Ebre debuta diu-
menge, a l’estadi Josep Otero, 
contra l’Atlètic Sant Just (18h). 
Serà un partit per a la història 
perquè no només és el debut 
en aquesta temporada, és tam-
bé el debut en partit oficial del 
CF Tortosa Ebre 2023, equip 
resultant de la fusió dels desa-
pareguts CD Tortosa i CF Ebre 
Escola.
La novetat del Tortosa Ebre 
es va confirmar dilluns, amb 
la incorporació del jove Car-
los Gilabert, jugador emergent 
que estava a la Sénia i que en 
les darreres temporades ha 
progressat molt, sent un dels 
davanters destacats del nostre 

territori. Per a la Sénia ha estat 
un contratemps i la baixa es va 
donar per un acord establert 
entre els dos clubs. 
El Tortosa va perdre 3-1 en el 
darrer partit de la pretempora-
da, disputat el dissabte passat a 
Valls.

La Rapitenca visitarà 
diumenge 

la Muntanyesa

L’Ascó va disputar contra 
l’Alguaire el darrer partit de 
la pretemporada. Va guanyar 
2-0. El mister Arnau Alcoverro, 
manifestava que “va ser una 
bona prova. A la primera meitat 
ens va costar entrar, però vam 
millorar amb els minuts. Vam 
marcar l’1-0 i llavors ja vam 
tenir més control del joc, a 
través de la pilota. I a la segona 
meitat vam fer el 2-0 aviat i 
això ens va donar molta pausa 
per una segona meitat que vam 
dominar fins els darrers minuts 
quan el partit es va igualar”. 
Del debut en lliga, Arnau deia 
que “la Canonja és un rival que 
competeix molt bé. El fet de ju-
gar al camp annex  a ells els pot 
fer sentir com a peix a l’aigua 
perquè dominen les segones ju-
gades i els primer duels. Tenim 
un repte molt il,lusionant però 
també complicat. Hem jugat 
tots els partits de pretempo-
arada  a l’annex i, tot i que la 
plantilla està confeccionada 
per  competir al camp gran, ens 
hem pogut adaptar i ja ens hem 
habituat a jugar-hi”. 

FC ASCÓ

El partit 
de Canal TE:

Torneig Pitarque, 
diumenge en directe 

des de les 10 h   
Redifusió a les 21 h

Primera partit, 
diumenge, a casa, 

contra  l’At San Just
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SEGONA CATALANA
Camarles-Ulldecona, 1-5

La Sénia-Catalònia, 6-1
La Sénia, en un partit molt 
complet, va passar per sobre 
el Catalònia. Al descans, el 
resultat ja era 4-0, amb gols 
de Didac, Narcís (2) i Ivan. A 
la represa, Leandro va marcar 
per al Cata però amb espais 
per davant, el veterà Rober-
to va ampliar la golejada amb 
dos gols més, marca de la 
casa, davant el deliri de l’afi-
ció. 
Albert Bel, mister de la Sé-
nia, del partit comentava que 
«molt satisfets pel treball, per 
la serietat i perquè es va sa-
ber a què jugar. Vam preparar 
molt bé el partit i els jugadors 
van interpretar-lo molt bé. 
Ens va sortir tot, jugant amb 
fluidesa i amb molt d’ordre 
defensiu i tenint molta eficà-
cia en la creació i transfor-
mació de les ocasions. Vam 
ser molt contundents, sobre 
tot en atac. En defensa vam 

estar força bé en zones ac-
tives de pressió i vam saber 
frenar el Catalònia. Som un 
equip jove, amb 4 juvenils, 
però hi ha molt potencial i 
ganes de créixer. Anem par-
tit a partit. Hem començat 
molt bé. Però queda molt i a 
partir d’aquí, hem d’anar set-
mana a setmana, i la pilota 
ens portarà jornada a jornada 
on podem estar. L’equip està 
en procès de creixement, 
té molt marge de millora». 
Carlos Gilabert, que ha fitxat 
amb el Tortosa
Dani Fernàndez, mister del 
Catalònia: «una estrena que 
no esperàvem. No vam entrar 
com devíem al partit, ens va 
faltar intensitat i no vam estar 
contundents ni en els duels 
ni a l’àrea. I en la creació vam 
estar espessos davant d’un 
rival que va jugar amb més 
ritme. El màxim responsable 

Aldeana, 3
E. Canonja, 0

L’Aldeana va guanyar l’Espanya 
Canonja (3-0) en el debut ofi-
cial en la lliga. Els de Xavi Cid 
van encarrilar el triomf al pri-
mer temps, amb els gols de 
Gerard i de Villa. A la represa, 
aviat, arran d’un penal, Edgar 
va sentenciar. 
Xavi Cid, mister de l’Aldeana: 
«contents per sumar la pri-
mera victòria, sense rebre cap 
gol i en un partit en què vam 
ser superiors i vam tenir més 
ocasions, a banda dels gols. Es 
cert que vam començar amb 
dubtes i ells, ben col.locats, 
van tenir la seua ocasió en una 
contra. Va ser la única. Poste-
riorment, arran d’un acció a pi-
lota aturada, ens vam avançar i 
ja vam tenir més control, tot i 
que ens va faltar més calma en 
la creació. Tot i això, vam ge-
nerar possibilitats i Villa, amb 
assistència de Paez, va fer el 
2-0. A la represa, de penal, va 
venir el tercer gol i fins el final 
vam estar ben posats i vam te-
nir altres opcions per marcar 
algun gol més». La nota ne-
gativa va ser la lesió de Nacho 
Nuez, a la primera meitat. 
El tècnic, per últim, demanava 
a l’Ajuntament que «ens faci 
costat amb el tema del reg. Fa 
calor encara i el camp no s’ha 
pogut regar con era necessari 
i això frenava el joc a més de 
que pot propiciar lesions».
Abans de començar el partit, 
els jugadors aldeans van portar 
una samarreta amb una mis-
satge d’ànim per Manolo Puig, 
operat fa unes setmanes d’una 
la lesió al genoll.

1. La Sénia
2. Ulldecona
3. P Mafumet
4. Aldeana
5. Hospitalet
6. J i Maria
7. Rem Bítem
8. Cubelles
9. Cambrils U
10. Ampolla
11. Vilaseca
12. NSA C Joliu
13. Arboç
14. Móra N
15. E Canonja
16. Gandesa
17. Camarles
18. Catalònia

6
5
3
3
2
1
2
2
1
1
1
1
0
0
0
0
1
1

1
1
0
0
0
0
2
2
1
1
1
1
1
2
3
3
5
6

3
3
3
3
3
3
1
1
1
1
1
1
0
0
0
0
0
0

SEGONA CATALANA. Jornada 1

L’Ulldecona va guanyar amb 
golejada al camp del Camarles 
en un partit que va trencar-se 
a la segona meitat. El duel va 
començar sent igualat però, 
amb els minuts, els visitants 
van fer més sensació d’arri-
bada i així Kebba va marcar 
el 0-1, arran d’una centrada 
de Cardona. El gol va fer mal 
als locals mentre l’Ulldecona, 
equip que tenia fins a nou bai-
xes, va créixer i una gran ju-
gada d’Efren va comportar el 
0-2, acció ben culminada per 
Alex López. 
A la represa, el Camarles va 
empènyer molt amunt i va 
tancar a l’Ulldecona,  tot i que 
sense crear ocasions clares. 
Sobre el minut 10 de la segona 
meitat, una entrada lletja del 
local Jordi Borràs al jove vi-
sitant Serrano va suposar una 
reacció del mister de l’Ullde-
cona que va recriminar l’acció 
del jugador del Camarles. Van 
ser uns moments de tensió 
però que van quedar amb això 
per la reacció d’uns i altres. De 
la falta va venir el 0-3 obra de 
Kebba, arran d’una centrada 
milimètrica des de la dreta. El 
Camarles, amb un penal, va 
reduir distàncies però no va 
poder entrar en el partit per-
què l’Ulldecona, amb espais, 
va sentenciar a la contra amb 
un altre gol de Kebba, que cul-

minava el hat-tric. Finalment, 
Girvinho, que va aprofitar una 
concessió de la defensa local 
quan el partit estava totalment 
trencat, va establir l’1-5.
Andreu Cano, segon tècnic del 
Camarles: “és cert que per les 
baixes vam haver de restructu-
rar l’equip però això no és ex-
cusa perquè no vam entrar bé 
en el partit i una vegada vam 
rebre el 0-1 vam anar a remolc.  
A l’inici de la represa, amb el 
0-2, vam ser més intensos i 
vam jugar més a camp contra-
ri.  El partit es va aturar per una 
batussa i en l’acció posterior 
ens van fer el 0-3. Vam marcar 
l’1-3 però el quart gol va sen-
tenciar. No vam estar a l’altura 
del partit i hem de refer-nos i 
reaccionar”. 
Serrano, mister de l’Ulldecona, 
valorava la victòria: «l’equip, 
tot i les baixes que portàvem, 
va estar força bé i va fer un gran 
partit. Estem molt satisfets». El 
tècnic també demanava dis-
culpes per la seua «actitud en 
un moment del segon temps 
en què va haver una entrada 
forta d’un jugador local. No 
havia d’haver reaccionat mai 
d’esta forma, recriminant al ju-
gador que l’havia feta. Sóc un 
entrenador que viu els partits 
però això no m’havia passat en 
els anys que porto a les ban-
quetes i per això em disculpo».

sóc joc. El plantejament no va 
funcionar i tampoc vam saber 
trobar solucions quan anaven 
apareixent les adversitats. Vam 
intentar no deixar-nos anar 
i, tot i el resultat, vam buscar 
competir fins el final. Hem de 
seguir, toca remar i ser forts. No 

vam estar còmodes en cap 
moment. La Sénia va saber 
atacar a camp obert i ens va 
superar. No vam arribar com 
havíem d’arribar al primer par-
tit. Ja cal pensar en el proper 
quan hem de competir com 
correspon, per refer-nos». 

Jesús i Maria-Arboç
El Jesús i Maria va sumar els 
primers punts de la temporada 
en guanyar a l’Arboç. Un gol 
d’Ivan Bruno avançada la re-
presa va valdre la victòria. 
Lluís Fornés, mister del Jesús 
i Maria: «va ser un partit molt 
disputat. A la primera meitat, 
tot i no marcar, vam ser supe-
riors a l’Arboç, tenint moltíssi-
mes ocasions de gol. Però no 
vam poder transformar-les. I 
el partit es va anar travant. A la 
represa, ens va costar més cre-

ar ocasions, però les poques 
que vam tenir van ser clares i 
en una d’elles  vam fer l’1-0. 
L’Arboç va  posar més gent da-
vant i va pressionar, però na-
tros vam estar molt ferms en 
defensa. El seu perill va ser en 
accions a pilota aturada ja al 
final. En general, molt content 
pel treball i l’actitud de l’equip. 
Vam acabar satisfets perquè va 
ser una victòria molt treballa-
da, i també pel fet de comen-
çar bé».

Cubelles-Rem Bítem 2-2
El Remolins Bítem va empatar 
en la seua visita al camp del 
Cubelles (2-2). Un punt que, a 
priori, és positiu però que va 
deixar mal cos perquè l’empat 
local va arribar al final. 
Jonatan Lopez va empatar a un 
poc abans del descans. Inies-
ta va posar per davant als de 
Bítem. I ja en afegit, el local 
Aguado va salvar un punt per al 
Cubelles.
Adrian Gonçalves, mister del 
Remolins-Bítem: «vam co-
mençar bé, tot i la incertesa de 
no conèixer el rival. Vam anar a  
fer la nostra feina i ja aviat vam 
generar dos ocasions. Quan 
millor estàvem natros, ells ens 

van marcar l’1-0. Vam seguir 
treballant bé i vam capgirar 
el marcador a la represa. No 
obstant, ells tenen jugadors de 
qualitat i ens van apretar molt i 
van generar les seues opcions. 
Però natros també vam fer les 
nostres, amb un travesser i un 
1 contra 1 davant del porter. Al 
final, quan perdones ho pagues 
i a darrera hora ens van empa-
tar quan ells es van abocar. En 
definitiva, és un punt positiu 
per reforçar el treball que s’està 
fent. Tot i rebre el gol al final, 
vam quedar satisfets del partit 
sent conscients que haurem de 
treballar molt perquè serà una 
categoria molt competida».

Vilaseca-Ampolla, 1-1
L’Ampolla va aconseguir un 
empat meritori en la seua visita 
al camp del Vilaseca (1-1). Di-
ego Reyes, el mister de l’equip 
ampollero, considerava que 
«per a ser la primera jorna-
da,  es va veure un partit amb 
molt de ritme i intensitat, amb 
ocasions. Ells van començar 
millor, en els  primers 15 mi-
nuts, però a partir d’aquí vam 
entrar en el partit i vam gaudir 
de quatre ocasions molt clares 
que no vam transformar. Pen-
so que havíem d’haver arribat 
al descans amb un avantatge 
de dos gols, per les ocasions 
que vam generar, que fo-
ren molt clares. A la represa, 

el partit va començar igua-
lat però  es vam quedar amb 
deu i a partir d’este instant ells 
van fer-se dominadors de la 
pilota. No ens van crear molt 
perill però al 80, en una acció 
individual, el Vilaseca va esta-
blir l’1-0. I llavors ells van tenir 
opcions per a fer el segon gol 
i sentenciar. Natros vam ar-
riscar i vam lluitar fins el final, 
confiant fins el final i en una 
bona jugada d’equip, per ban-
da, Felipe va empatar. Valorant 
tal com va anar el partit, va ser 
un bon punt. Destacar l’equip, 
tot i jugar amb deu es va so-
breposar i va reaccionar quan 
el partit es va complicar».



18 esportsDIARI MÉS EBRE • divendres 15 de setembre / 2023

FORMACIONS PRIMERA JORNADA
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UE RAPITENCA CF CAMARLES

CF ULLDECONA CF AMPOLLA

UD JESÚS I MARIA C AT MÓRA LA NOVA

FOTO: ALBA REVERTÉ
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SEGONA CATALANA. FORMACIONS PRIMERA JORNADA
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Per segon any consecutiu, aquí tenen un pòster amb tots els equips ebrencs de 
segona catalana, més la Rapitenca de la Tercera federació. Compte a la dada: 60 
jugadors han debutat com a titulars com a nous fitxatges. En properes setmanes 
ampliaré aquesta informació. Una altra vegada, a la segona catalana, la categoria 
té 18 equips, en una temporada en què hi haurà 5 descensos. Per a mi, una barba-
ritat. La següent campanya, la categoria torna als 16 equips. La Federació sempre 
va al revès: ¿per què no es deixa la clàssica categoria de 18 que seria el normal?. 
Primera jornada de lliga i alguns resultats estranys que confirmen la meva teoria 
que aquest any els 7 equips de Tarragona estan forts i penso  que descendiran 
mínim dos equips ebrencs. Derrotes del Móra la Nova, Gandesa, Camarles, i Ca-
talònia. Millor que les derrotes siguen ara, per poder rectificar. Però els primers 
resultats ja van donant una pista que aquest any pot haver tempesta per als equips 
ebrencs. Una altra dada per veure per on pot anar la lliga per als 7 equips de Tarra-
gona més el Cubelles: només un va perdre per un resultat una mica voluminós. La 
resta van empatar, van perdre per la mínima o van guanyar. D’altra banda, Serrano 
comença de forma triomfant. Ja va fer bons resultats a La Sénia i a Amposta i en 
el retorn a Ulldecona, tot i les baixes, partidàs a Camarles. I amb Kebba que ja és 
el Messi d’Ulldecona. 
Jordi Fabregat, de la SD Logronyés, va guanyar el Barça de Márquez i diumenge al 
Sestao. Pinta bé. Hilario tocant el violí i Jordi que és el gran director d’orquestra. 
La Rapitenca va jugar malament i va perdre en un debut en el que hi havia molta 
il.lusió. L’equip necessitarà temps per adaptar-se.

60 jugadors han debutat

CF LA SÉNIA CF JESÚS CATALÒNIA

UE ALDEANA CF GANDESA

UD REMOLINS-BÍTEM
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SEGONA CATALANAInici de lliga a 
Tercera i 

quarta 
catalana

El cap de setmana vinent tor-
na la competició a la Tercera i 
la quarta catalana. 
La Tercera catalana, grup de 
16 equips, pujarà el campió 
i descendiran a Quarta els 
classificats en 15è i 16è lloc.
Cal considerar des de l’inici 
que a la Segona catalana esta 
temporada hi haurà cinc des-
censos i, per tant, pot haver 
possibilitat de compensaci-
ons si d’estos algun és ebrenc.
La primera jornada presenta 
els següents partits:

A la Quarta catalana enguany 
hi ha novetats. Pujarà el cam-
pió i també ho farà un segon 
equip que serà el resultant 
d’una promoció entre els 
classificats en les posicions 2a 
a 5a en eliminatòries a partit 
únic al camp del equip millor 
classificat a la fase regular.
Primera jornada:
Dissabte 
Santa Bàrbara-J i Maria 17 h
Masdenverge-Godall  18 h
Roquetenc-Flix   18 h
Camarles-Tortosa Ebre 18.30h 
Alcanar-Perelló  18.30 h
Diumenge
Pinell-Amposta 17 h  
Xerta-Catalònia  17.15h
Ametlla-la Cava  17.30 h

La Quarta catalana ebrenca, 
grup 30, tornarà a tenir 16 
equips en competició.  
Primera jornada:
Dissabte
Tivenys-Benissanet 15.30 h
Olimpic-J i Maria 16.30h
Ametlla-Campredó 17h
La Cava-Torre de l’Esp 17h
S Jaume-Corbera 18h
Amposta-Fatarella  18.30h
Diumenge
La Galera-Horta 17h
Ginestar-Gandesa  17h

Pobla Mafumet-Gandesa 3-0
El Gandesa va caure al camp 
de la Pobla de Mafumet B en 
el retorn a la segona catalana 
(3-0). El local Maties, amb un 
hat tric a la represa, va decidir.
Ivan Romeu, mister del Gan-
desa: «un partit complicat per 
començar la lliga. Davant vam 
tenir un equip que juga amb un 
ritme alt, amb dos o tres juga-
dors de molt de nivell. Tot i això 
i el resultat que pot semblar 
una cosa que no és, l’equip va 
estar molt bé durant molts mi-
nuts. A la primera meitat, sobre 
tot els primers 35 minuts, van 
ser igualats, amb més domini 
d’ells de pilota però sense cre-
ar perill. El partit, en esta fase, 
el vam tenir controlat, gaudint 
d’un parell de situacions de 
contra, generant una ocasió 
clara. Ells també vam tenir-ne 
una. No obstant, en els darrers 
10 minuts de la primera meitat, 
natros vam baixar intensitat i el 
darrer tram del primer temps 
es va fer pesat. Ens va costar 
seguir tenint el control que 
havíem tingut fins aquell ins-
tant. En els darrers minuts de 
la primera meitat ells van tenir 
més protagonisme i van jugar 
més a prop de la nostra àrea. 
El 0-0 al descans era positiu 
per natros. A la represa vam in-

tentar canviar el guió de partit 
però en la primera acció d’atac 
de la Pobla, arran d’un desajust 
nostre, ens van fer l’1-0. Poc 
després ens van marcar el 2-0. 
No ens va donar temps a posar 
en pràctica el pla que teníem. 
Malgrat això, no vam perdre 
la cara al partit i als darrers 25 
minuts vam tenir més presèn-
cia a camp contrari. Vam insis-
tir i vam ser superiors en esta 
fase, arribant a la seua àrea, 
tenint una ocasió clara Monc-
hu a falta d’un quart pel final. 
En aquell moment, si fem el 
2-1, haguéssim pogut tenir les 
nostres possibilitats d’empatar, 
quan disposàvem de més gent 
ofensiva. No obstant, quan na-
tros estàvem més abocats, ells 
van crear d’espais i ja als dar-
rers minuts, de penal, van sen-
tenciar amb el 3-0. Un resultat 
abultat pel que va passar. Però 
no es poden cometre certes 
errades i natros les vam tenir i 
ens van passar factura. Content 
per la mentalitat de l’equip, de 
com va afrontar el partit, con-
centrat i amb ganes. Però hem 
de millorar; ja pensant en la 
segona jornada que segur que 
l’afrontarem  amb les màximes 
garanties».

Hospitalet-Móra la Nova 2-0
El Móra la Nova va perdre en 
la primera jornada, al camp 
de l’Hospitalet (2-0). Dos gols 
locals a la represa van deter-
minar el resultat. 
Els moranovencs van mostrar 
el seu desacord pel penal que 
va significar l’1-0.
Ambrós Segura, mister del 
Móra la Nova: “sense dub-
te no va ser el millor inici de 
lliga. Es van notar els nervis 
de  començar la temporada. 
També es van ajuntar situaci-
ons evitables, amb un penal 
molt dubtós que va marcar 

el partit. És cert que no vam 
estar fins i , a sobre, el  penal 
ens va afectar molt. El rival 
tampoc es que generés molt 
i natros vam tenir tres o qua-
tre opcions per poder marcar 
i empatar i haver-nos posat 
en el partit. No obstant, hem 
de ser crítics i buscar millorar 
en el proper partit, que serà el 
primer a casa, contra el Jesús 
i Maria”.
Serà la segona jornada de la 
lliga a la Segona catalana. 
El partit es disputarà demà 
dissabte a les 16.30 hores. 

Camarles: I memorial futbol 11 
Marc, Pau i Alejandro

Dissabte passat va tenir lloc 
al Pla de Barra de Camarles, 
el primer memorial futbol 11 
Marc, Pau i Alejandro (Triangu-
lar, partits de 45’)
Els resultats van ser els se-
güents:
Jesus i Maria “B”-Tortosa Ebre 
“B” 1-3

CAMARLES “B” - Jesus i Maria 
“B” 0-2
CAMARLES “B” - Tortosa “B” 2-0
El campió del triangular va ser 
el Jesus i Maria “B” als penals, 
segon classificat el CAMARLES 
“B” i Tortosa Ebre “B” tercer 
classificat.
Nota i foto: Facebook CF Camarles

Dimarts va tornar Minut 91. A 
les 20 hores a Canal TE 24 i a 
les 23.30 a Canal TE. 
Fernando Garcia, president 
de la Rapitenca, va ser el pri-
mer convidat. Ens va parlar de 
que pot haver un relleu a la 
presidència del club rapitenc 
abans del final de tempora-
da.  Vamveure  reportatge del 

partit Rapitenca-Vilafranca. 
A la segona meitat del pro-
grama, es van oferir els repors 
dels partits Camarles-Ullde-
cona, la Sénia-Catalònia i Al-
deana-Espanya Canonja. 
La setmana vinent, el progra-
ma esportiu, degà de la tele-
visió ebrenca, ja s’emetrà en 
dilluns i dimarts.

Gombau, nou mister del 
Persebaya Surabaya de la 

primera divisió d’Indonèsia
L’entrenador ampostí Josep 
Gombau comença una nova 
etapa en la seua trajectòria 
professional, ara com a en-
trenador i director esportiu 
del Persevaya Surabaya de la 
primera divisió d’Indonèsia.
Ahir dijous, el mister ebrenc  
va ser presentat i va dirigir el 
primer entrenament. El diu-
menge vinent comença la 
temporada. 

Primer Minut 91 de la temporada
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L’AMPOLLA

Demà dissabte, 
Fase classificatòria

i diumenge 17 tindrà lloc la Fase final

El dissabte passat, 8 de setem-
bre, començava a rodar la pilo-
ta de l’XI Torneig Jordi Pitarque 
Ceprià a l’Ampolla. Es va viure 
un bon ambient de futbol, amb 
una bona assistència de públic 
i una organització impecable 
per part de tots els voluntaris, 
que any rere any s’impliquen en 
aquest projecte.
Aquest any la gran novetat va 
ser la inclusió del futbol femení 
al torneig, amb la participació 
de vuit equips, entre els quals 
van destacar el FC Barcelona 
Femení i el CF Villareal. De fet, 
aquests dos equips van ser els 
protagonistes de la primera fi-
nal femenina de la història del
torneig, que es va acabar de-
cantant per l’equip blaugrauna.
D’altra banda, setze equips di-
vidits en quatre grups es van 
disputar les respectives prime-
res places de cada grup per tal 
de classificar-se per a la Fase 
Final que es disputarà el cap 
de setmana, concretament els 
dies 16 i 17 de setembre. Els 
classificats per a la Fase Final 
van ser el CF Amposta, FiF Llei-
da, CF Badalona i UE Rapiten-

Fase prèvia i fase femenina de 
l’onzè Torneig Jordi Pitarque Ceprià

ca que s’incorporaran amb els 
equips de categoria aleví que 
militen a la categoria reina, LA 
LIGA EA SPORTS, com l’At de 
Madrid, FC Barcelona, CF Vi-
llareal, València CF i d’altres 
centenaris i de gran repercusió 

com Real Zaragoza, Gimnàstic 
de Tarragona i Espanyol. Es po-
den seguir resultats en directe a 
través de l’app que es pot des-
carregar tant per Android com 
iOS a l’enllaç: www.tournify.es/
live/xijordipitarque

Aina Cid (CN Amposta) i Esther 
Briz (CN Helios), van aconse-
guir el seu objectiu de classi-
ficar-se per disputar l’estiu del 
2024, els Jocs Olímpics de Pa-
rís, on també hi seran les ger-
manes Antònia i Melita Abra-
ham, amb l’embarcació de Xile 
dirigida pel tècnic ampostí Bi-
enve Front. Per a Aina Cid amb 
vint-i-nou anys acabats de fer, 
seran els seus tercers Jocs 
Olímpics consecutius, després 
d’obtenir el diploma olímpic a 
la final del dos sense timoner, 

L’ampostina Aina Cid es 
classifica per als Jocs 
Olímpics de París 2024

a Rio de Janeiro 2016, i les de 
2021 a Tòquio. Per a la seva 
nova companya d’embarca-
ció, l’aragonesa de vint-i-tres 
anys Esther Briz, serà la seva 
estrena en uns Jocs Olímpics. 
La parella de la selecció espa-
nyola van assolir el passaport a 
París amb solvència, finalitzant 
en segona posició de la final B, 
en què es classifiquen les cinc 
primeres, ocupant, per tant, el 
vuitè lloc final. 

Foto: Federació Espanyola de Rem

Pau Garcia i Pol Forné, campions d’Europa 
i Alba Duch quarta
El patinador Pau Garcia, en-
trenat per Manel Villaroya, di-
rector tècnic i entrenador del 
Club Patí l’Aldea aconsegueix 
la medalla d’or al campionat 
d’Europa en la categoria sèni-
or, celebrat a Ponte di Legno 
Itàlia. Pau Garcia actual cam-
pió del món, aconsegueix el 
campionat d’Europa per sego-
na vegada consecutiva. D’altra 
banda Pol Forner del Club Patí 
l’Aldea també ha aconseguit la 
medalla d’or a l’Europeu en la 
categoria cadet i Alba Duch ha 
assolit la 4a posició, també a 
la categoria cadet. El campio-
nat  s’ha celebrat a Itàlia del 5 
al 11 de setembre.
“Manel Villaroya i el CP l’Aldea 
continuen un cop més com-
pilant èxits per allí on compe-
teixen, enhorabona campions, 
per posar el nom de l’Aldea als  
podis”.
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CARXOFES
AMB LLAGOSTINS

PREPARACIÓ:
Posem les carxofes senceres 
al forn sense pelar a 180º du-
rant 30 minuts. També fem un 
fumet amb diferents peixos.
A part, preparem un sofregit 
amb oli d'oliva, tomàquet a 
daus i un all tallat molt fi. En 
una paella posem quatre cu-
llerades d'oli d'oliva i quan 

està calent hi afegim els lla-
gostins pelats. A continuació 
hi posem les carxofes pela-
des i tallades per la meitat i 
les saltegem una mica. 
Afegim 150 ml de fumet de 
peix i ho deixem reduir.
Ho presentem al plat amb 
una mica de julivert tallat.

INGREDIENTS: 

• 3 cors de carxofes
• 5 llagostins frescos
• 1 tomàquet pelat
• 1/2 pastanaga mitjana
• Fumet de peix (rap, llum, 
etc...)
• 1 all
• Oli d'oliva verge
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TELÈFONS D’INTERÈS
EMERGÈNCIES
MOSSOS D’ESQUADRA
BOMBERS
URGÈNCIES  (AMBULÀNCIES)

Secció patrocinada per:

I M M O B I L I À R I A

AMPOSTA
Local a l’avinguda 

la Ràpita
en lloguer. 

Superfície 220 m2. 
Ideal qualsevol
tipus de negoci. 

Dona a dos carrers
674 55 20 17.

LES CASES D’ALCANAR
Carrer Trafalgar. 
Local comercial

a l’Avinguda Principal.
Façana envidriada. 

Totalment condicionat.
Ideal per a qualsevol

activitat de cara al 
públic. 

977 25 27 27

LA SÉNIA 
 LLoguer Pis ideal 

parelles, consta de 
menjador amb sortida 

balconada, cuina 
independent equipada, 

lavabo amb dutxa 
reformat, habitació doble 

i hab individual.
674 55 20 17.

La Senia. Local comercial 
en cantonada de 40m2. 
Molt cèntric. 661707383

La Senia. Ocasió! 
Es ven edifi ci que consta 

de 3 pisos i terrat. Pisos de 
1-2 habitacions. 

977 25 27 27

LA RÀPITA
Plaça d’aparcament 

amb traster en lloguer.
A l’edifi ci El Mariner,

a primera linea de mar, 
al davant del Club Nàutic. 

Zona molt difícil 
d’aparcar a l’estiu.

 977 74 33 99

MARINA 
LA RÀPITA

ES LLOGA
Amarratge
8 metres

674 55 20 17
(Només WhatsApp)

COMPRO
4x4, vehicles, 

tractors, 
maquinària..., 

No importa any
 ni estat

Màxima serietat
Pere

686979513

TREBALL

Empresa de serveis en constant creixement  busca personal per a treballar a la zona de Terres de L’Ebre:

Interessats, enviar whatsapp al 617 702 159

· GRAU EN FISIOTERÀPIA
· PERSONAL AUXILIAR
· GRAU EN MEDICINA

· GRAU EN INFERMERIA

· GRAU EN TERÀPIA OCUPACIONAL
· GRAU EN TREBALL SOCIAL

· SERVEI D'ASSISTÈNCIA AL DOMICILI

 VOLS 
ANUNCIAR-TE?

Aquest és el teu espai privilegiat de

PUBLICITAT
610 20 33 25

publicitat@mesebre.cat

capricorn
22/12 al 20/01

Sense perdre el teu 
costat pràctic, t'apro-
pes a l'espiritualitat 
o al costat màgic de 
la vida. Si cerques 
amor, sembla que 
de moment només 
sorgeixen aventures 
passatgeres.

aquari
21/01 al 19/02

Les coses es poden 
posar tenses amb la 
parella perquè teniu 
una visió diferent de 
la relació. Et poden 
fer una proposta de 
negoci o de treball, 
que pot ser del teu 
interès.

sagitari
23/11 al 21/12

Tot i que és un mo-
ment intens, poses 
el fre i et permets 
refl exionar sobre 
què vols fer. No t'ho 
vols jugar tot a una 
carta. Fas nous con-
tactes i organitzes 
l'agenda.

escorpí
24/10 al 22/11

Recuperes el contacte 
amb una amistat. Al 
sector laboral reps 
una compensació 
econòmica extra. Pots 
viure una aventura 
amorosa inesperada 
que passarà de pressa 
per la teva vida.

balança
24/09 al 23/10

Moment molt actiu. 
Fins i tot, podries 
experimentar una 
mica d'ansietat 
perquè sents que 
no pots acabar tot 
el que vols fer. Posa 
més atenció als som-
nis i a la intuïció.

àries
21/03 al 20/04

Tornes a la feina i 
com que no t'agrada 
la monotonia, 
t'apuntes a una 
activitat lúdica o es-
portiva, per sentir-te 
millor. En l'amor, 
hauràs de tenir una 
mica de paciència.

cranc
22/06 al 23/07

Segueix el cicle de 
canvis. La Lluna 
Nova dibuixa noves 
opcions i il·lusions. Si 
passes per proble-
mes, podries rebre 
l'ajuda d'un familiar. 
Sospeses treballar 
des de casa.

verge
24/08 al 23/09

Mercuri ja avança 
i afavoreix els 
assumptes laborals 
i les comunicacions 
que havien quedat 
paralitzades. Si tens 
parella podeu iniciar 
un projecte i treballar 
plegats.

taure
21/04 al 21/05

Vius algunes con-
tradiccions internes 
que no saps com 
resoldre. Deixa que 
les coses passin i ja 
veuràs per on tirar. 
Si tens fi lls, nova 
etapa amb ells que 
t'il·lusiona.

peixos
20/02 al 20/03

L'oposició Sol/Neptú 
pot fer que confi ïs 
massa en algú i 
vingui una decepció. 
Tot el que puguis 
fer tu mateix, no ho 
deixis en mans dels 
altres. Novetats al 
sector laboral.

lleó
24/07 al 23/08

Voldries treballar pel 
teu compte i cer-
ques informació per 
tirar-ho endavant. 
Fas canvis a la dieta 
per millorar la salut. 
Una persona que 
t'atrau podria estar 
compromesa.

bessons
02/05 al 21/06

Si vius un mo-
ment de dubtes o 
incertesa, comences 
a veure la llum al 
fi nal del túnel. Algú 
s'interessa per tu 
romànticament i t'ho 
expressa encara que 
ja tinguis parella.
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ALBERT SALVADÓ
DELEGAT DEL GOVERN A LES TTEE
“VOLEM IMPLEMENTAR MESURES PERMANENTS 
PERQUÈ ELS AIGUATS NO TORNIN A FER MAL”

Setembre es va estrenar 
portant a les Terres 

de l’Ebre, especialment a 
la comarca del Montsià, 
una DANA de dimensions 
estratosfèriques que van 
deixar prop de 300 l/m2 de 
pluja, caiguda en menys de 
24 hores.

La conseqüència va ser una 
gran crescuda de rieres i bar-
rancs tan gran que ha provo-
cat incomptables destrosses i 
afectacions, especialment a la 
xarxa de camins rurals muni-
cipals. Tanmateix, les autori-
tats dels consistoris i del Go-
vern de la Generalitat ja s’han 
posat en marxa per tal d’apor-
tar solucions a llarg termini.
Albert Salvadó és el Delegat del 
Govern a les Terres de l’Ebre i 
ens explica la situació al Mont-
sià, unes setmanes després de 
la DANA, en aquesta entrevista 
en exclusiva per al Diari Més 
Ebre.

Delegat, quines afectacions 
ha provocat el temporal? 
Aquest episodi de pluges ha 
tingut una intensitat torrencial 
i ha tingut afectació a tota la 
serra del Montsià. Han crescut 
barrancs que fa dos anys no 
van baixar i que ara han anat 
plens. Són tots els que estan a 
la vora d’Amposta, Masdenver-
ge i Santa Bàrbara. Tanmateix, 
pel que fa a les infraestructu-
res, no hi ha hagut tanta afec-
tació, per exemple, al port de 
les Cases, la N-340 o la C12. 
Tampoc ha tingut afectació 
la calçada de la via fèrria. Les 
actuacions que es van realitzar 
als barrancs i el reforç de les 
lleres fa dos anys, han donat 
bons resultats.

Tanmateix, els camins ru-
rals sí que han patit molt.
Així és. Hi ha hagut molta afec-
tació a la xarxa de camins ru-
rals municipals del Montsià. 
Aquests són camins rurals mu-
nicipals i per tant, estem treba-
llant amb aquests ajuntaments 
per ajudar- los econòmica-
ment a fer front a l’arranjament 
d’aquests camins. Des del De-
partament de Presidència tam-

bé estem treballant perquè les 
solucions que s’aportin siguin 
estructurals i no pas com a 
reacció a episodis que abans 
eren excepcionals, però que 
es van repetint massa sovint. 
Això ens obliga a que les so-
lucions que s’adoptin siguin 
més robustes. Per això estem 
parlant amb diversos organis-
mes com l’ACA, per veure com 
es pot tractar el territori da-
vant aquest problema que ens 
aporta el canvi climàtic i que 
afecta l’activitat normal de les 
persones.

Els camins rurals són els més 
delicats i al mateix temps 
totalment necessaris. Tenen 
un manteniment habitual?
La majoria de camins són mu-
nicipals i el manteniment corre 
a càrrec dels ajuntaments. Hi 
ha línies d’ajudes per part de 
la Generalitat i de l’Estat que hi 
contribueixen. Quan sofreixen 
desperfectes derivats d’aiguats, 
com és el cas, també s’ajuda a 
la reposició de les vies rurals 
per deixar-les en el seu estat 
original. Ara tenim una sèrie de 
sol·licituds d’ajuda urgent per 
assegurar el ferm dels camins 
que condueixen a les explota-
cions agrícoles o ramaderes. 
A nivell de Govern, els ajun-
taments ens fan arribar la do-

cumentació de com ha quedat 
la xarxa de camins per, a partir 
d’aquí, definir ajuts per arran-
jar-los.

L’alcalde d’Alcanar, Joan 
Roig, parlava de “col·lap-
se econòmic” si els ajunta-
ments han de fer- se càrrec 
dels desperfectes als ca-
mins rurals. Es pot parlar 
realment amb aquests ter-
mes tan greus, “col·lapse 
econòmic”?
Sí, efectivament. Les finances 
municipals dels ajuntaments 
no estan preparades per refer 
tota la xarxa de camins cada 2 
anys, més encara quan alguns 
municipis tenen molts quilò-
metres de camins. Ara estem 
treballant amb la Conselleria 
de Presidència i al costat dels 
ajuntaments per veure quines 
eines podem posar sobre la 
taula que facilitin aquesta tas-
ca.

En el darrer ple municipal 
d’Amposta es va acordar 
que es demanaria una de-
claració del municipi com a 
zona catastròfi ca, especial-
ment la seva zona rústica.
Sí, els ajuntaments poden de-
manar la declaració de zona 
catastròfica, ja que és una eina 
que facilita poder fer arribar 

recursos als ens públics, però 
també als damnificats privats 
que hagin patit desperfectes 
importants i que compleixin 
una sèrie de condicions que 
s’han de documentar.

Des de la Generalitat de se-
guida es va parlar d’aplicar 
“mesures estructurals” a 
les Terres de l’Ebre i espe-
cialment al Montsià. En què 
consistiran?
Encara és aviat per concretar 
quines seran aquestes mesu-
res, però és evident que quan 
hi ha aquest nivell d’urgència 
no podem fer el de sempre. Els 
ajuts que ja teníem establerts 
habitualment per corregir els 
desperfectes són per casos 
esporàdics. En canvi, al Mont-
sià estem patint uns episodis 
de recurrència que ens obli-
guen a que les mesures que 
apliquem siguin més robustes. 
Sabem que si hi torna, potser 
l’any que ve o d’aquí a dos anys 
tornarem a tenir la xarxa de ca-
mins rurals malmesa i per tant, 
haurem d’estudiar accions que 
siguin més a llarg termini i tan 
permanents com sigui pos-
sible. Estem analitzant punts 
crítics i procurarem aplicar 
solucions quirúrgiques perquè 
volem que la gent que vivim al 
Montsià puguem adaptar-nos a 

l’imminent canvi climàtic.
S’està treballant amb un ca-
lendari d’actuacions?
Els aiguats són molt recents i 
encara s’hi està treballant, però 
estic segur que en unes set-
manes tindrem el calendari fet. 
Encara no el tenim perquè hi ha 
actuacions per les quals hem 
de disposar de més informació i 
coneixement, com saber quanta 
aigua baixa, quins son els obsta-
cles que es troba, quines deriva-
cions tenen els circuits d’aigua 
de tots els barrancs del Montsià. 
Estem en aquest punt i és aviat 
per plantejar solucions que pu-
guin esdevenir permanents.

De cara a aquest cap de set-
mana tornen a anunciar-se 
pluges, que esperem que no 
siguin tan intenses. En aquest 
cas, Delegat, què hem de fer?
Sí, esperem que si plou, no si-
gui d’una forma tan contundent. 
En quinze dies tindrem resolt el 
col·lapse de les lleres de les rieres 
però totes les mesures que im-
plementem demanen una mica 
més de temps. Per tant, dema-
no prudència a la població. Els 
avisos d’alerta de Protecció Civil 
estan funcionant molt bé, però si 
aquest cap de setmana i en pro-
pers dies o setmanes plou gai-
re, cal que tothom tingui sentit 
comú, prevenció i molta cura.
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